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Na slavnosti v Palači federacije v 
Beogradu so v ponedeljek, 15. t.m. ob 
prisotnostni večjega števila uglednih 
osebnosti, med katerimi so bili tudi 
Sergej Kraigher, Lazar Mojsov, Vidoje 
Žarkovič in Veselin Duranovič izročili 
letošnje avnojske nagrade, ki jih je 
prejelo 16 posameznikov in delovnih 
kolektivov, med njimi je bila tudi naša 
SOZD Iskra.

Pod kupolo velike dvorane, ki jo

Z delom in ustvarjanjem so se po
glabljale in še naprej razvijale temeljne 
vrednote naše socialistične revolucije. 
Najvišji dosežki kolektivov in po
sameznikov v znanosti, umetnosti, go
spodarstvu in na drugih področjih ži
vljenja ter dela tvorijo v čedalje večji 
meri zvezo med revolucijo in delom 
ter ustvarjanjem čedalje bolj neločlji
vo. Znanstveniki in strokovnjaki, 
ustvarjalci v kulturi in umetnosti, so

Predsednik skupščine SFRJ Dragoslav Markovič izroča predsedniku KPO SOZD 
Iskra Antonu Stipaniču avnojsko nagrado

krasijo freske uglednih jugoslovanskih 
slikarjev Laze Vujaklije in Petra Lu
barde ter številni mozaiki in tapiserije, 
je slovesnost začel predsednik odbora 
za nagrado AVNOJ Ali Shukrija, ki je 
poudaril, da so letos izmed 75 kandi
datov, ki so jih predlagale vse republi
ke in pokrajine, izbrali 16 lavreatov.

Nato so posamezni člani odbora za 
nagrado AVNOJ prebrali posamične 
obrazložitve nagrajencev, nakar se je 
predsednik skupščine SFRJ Dragoslav 
Markovič obrnil na prisotne z nasled
njimi besedami:

„Že skoraj štiri desetletja gradimo 
našo socialistično samoupravno skup
nost na temeljih, izraženih v sklepih 
AVNOJ. S ponosom lahko rečemo, da 
so koraki, ki jih je storila naša skup
nost pod vodstvom ZKJ in Tita gi
gantski in da so rezultati ogromni. 
Jasno je, da v tem dinamičnem svetu, 
ki se hitro razvija pred nami, ki smo 
podedovali hudo breme preteklosti, 
zaostalosti in nerazvitosti, stoje še 
vnaprej velike naloge in še številni ne
doseženi rezultati in cilji.

Ta močan in vsestranski napredek 
je rezultat splošnega nesebičnega dela 
in ustvarjanja delovnilt ljudi, njihovega 
boja za napredek, bolj humanega, 
srečnejšega in bogatejšega življenja.

Pogled v dvorano Palače federa
cije med govorom predsednika 
skupščine SFRJ DragoslavaMar- 
koviča

skupaj z delavskim razredom in vsemi 
delovnimi ljudmi tesno povezani s ce
lotno družbo in nosijo tudi posebne 
odgovornosti za nadaljnji napredek 
naše skupnosti.

Nadaljnji razvoj naše družbe terja 
čedalje večje sodelovanje in ne- 
posrednejši vpliv znanosti in kulture 
tako v procesu uresničevanja tistega, 
kar je sklenjeno, kot tudi v spremlja
nju razvoja in določanja smeri nadalj
njega gibanja. To terja od znanstve
nikov, da se čedalje bolj obračajo k 
potrebam samoupravne družbene 
prakse, da v družbeni praksi preverjajo 
utemeljenost svojih raziskav in trditev 
in da rezultate znanstvenih dosežkov 
vgrajujejo v samoupravni socialistični 
družbeni odnos.

Razvoja naše družbe si ne moremo 
v samoupravnem, tehnološkem.in kul
turnem pogledu zamisliti brez znanst
venega in kulturnega ustvarjanja. Kot 
potreba družbe v celoti se vključuje v 
splošni sistem socialističnega samo
upravljanja. V tem procesu se po 
poteh samoupravnega interesnega 
organiziranja in svobodne menjave 
dela povezuje materialna proizvodnja 
in samoupravna družbena praksa z 
znanstvenim delom.

Danes ustvarjalni dosežki v delih iz 
književnosti in umetnosti čedalje 
pomembneje prispevajo k spreminja
nju zatečenega gmotnega in du
hovnega stanja ter nudijo delovnim

ljudem številne nove možnosti, spod
bude in izzive, da se ustvarjalno izra
zijo na področjih, kjer delajo. Ko 
postaja dostopno vsem in realnim 
možnostim slehernega človeka, ustvar
jalnost v kulturi in umetnosti potrjuje 
svoj revolucionarni demokratični 
smisel - prispeva k osvobajanju člo
veškega dela in osebnosti ter na sploš
ni materialni in duhovni ravni in raz
voju.

Letos je bilo več nagrad kot poprej 
dodeljenih za izjemne rezultate, do
sežene v materialni sferi našega življe
nja. To je odraz pomembnih rezul
tatov, ki jih dosegamo v razvoju ma
terialnih proizvajalnih sil naše dežele, 
delovnih rezultatov, ki jih dosegamo v 
vseh dejavnostih. S tem se razširja tudi 
bogata gmotna osnova in nastajajo 
ugodnejši pogoji za stabilnejši in hi
trejši celotni družbeni razvoj.

V tem izjemnem času. ki terja ve
like napore vseh naprednih sil naše 
družbe, da bi obvladali naloge m te
žave v razvoju vloge znanstvenih de
lavcev, umetnikov, novatorjev, orga
nizatorje” proizvodnje in drugih 
ustvarjalcev je nagrada še posebej po
membna. Prejemniki nagrade AVNOJ 
kot najboljši prizadevneži pri izgradnji 
in izboljšanju našega znanstvenega, 
književnega, umetniškega in družbe
nega življenja, so tudi izgled, ohrabri- 
tev in spodbuda za tisoče prizadev- 
nežev širom Jugoslavije, ki se bore za 
družbeni napredek, za boljši in pra
vičnejši svet ter življenje."

Po tem kratkem nagovoru je pred
sednik skupščine SFRJ Dragoslav 
Markovič izročil nagrade AVNOJ 
vsem nagrajencem. Plaketo in diplomo 
avnojske nagrade za letošnje leto je iz 
Markovičevih rok sprejel v imenu 
SOZD Iskra predsednik KPO Anton 
Stipanič, v delegaciji Iskre, ki se je 
udeležila te slovesnosti, pa sta bila še 
predsednik delavskega sveta SOZD 
Iskra Jože Čebela in predsednik KO 
sindikata SOZD Iskra Janez Kern.

Po podelitvi nagrad se je v imenu 
nagrajencev zahvalil prof. dr. Rajko 
Tomovič, ki je dejal, da ne pomeni 
prejeti nagrado AVNOJ samo naj
višjega priznanja za ustvarjalne pri
spevke, temveč, kot ime samo pove, 
so tudi družbena ocena, da so napori 
nagrajencev na ta ali drug način pri
spevali k izboljšanju vsega tistega, kar 
je vgrajenega v traj .e temelje naše 
skupnosti - bratstvo in enotnost, ena-. 
kopravnost, neodvisnost, samouprav
nost. Nagrada AVNOJ nam kaže, da 
se pri nas čedalje bolj razvijata zna
nost in gospodarstvo. Treba je ustvar
jati novo, lastno tehnologijo in izva
žati znanje, za vse to pa je nujno po
trebno povezovati znanost z gospo
darstvom. D. Ž.

Odbor za Nagrado
Antifašističnega sveta narodne osvoboditve Jugoslavije 
je na svoji seji dne 20. XI. 1980. podelil

SASTAVLJENI ORGANIZACIJI 
ZDRUŽENEGA DELA »ISKRA« 
ELEKTROKOVINSKA INDUSTRIJA

NAGRADO
Antifašističnega sveta narodne osvoboditve Jugoslavije

kot posebno družbeno priznanje za ustvarjalnost in 
delo, ki ima splošen pomen za razvoj Socijalistične 
federativne republike Jugoslavije na področju 
elektroindustrije 
in izdaja o tem tole diplomo

V Beogradu, 29. xi 1980. 

Številka diplome 211

PREDSEDNIK ODBORA

Čestitali so nam
Še vedno prihajajo čestitke iz domovine in tujine ob nagradi AVNOJ, 

ki jo je prejela naša TOZD. Tako je dekan fakultete za elektrotehniko 
Univerze Edvarda Kardelja iz Ljubljane Jožko Budin zapisal: „Ob pode
litvi visokega priznanja, nagrade AVNOJ SOZD Iskra vam v imenu delav
cev fakultete-za elektrotehniko v Ljubljani prav iskreno čestitam."

J. A. Klingert iz Control Data Corporation iz Minneapolisa (ZDA) pa 
nam je poslal naslednjo brzojavko: ,Zelo nas je razveselilo, ko smo v 
Control Data Corporation zvedeli za veliko čast, ki vas je doletela z 
nagrado AVNOJ za leto 1980. Kot vidim, ste prejeli nagrado za izredne 
dosežke na številnih področjih vključno za inovacije na področju raču
nalniške tehnologije. Kot predsednik skupnega poslovnega odbora Iskra - 
Control Data vam ob tej priložnosti sporočam/da smo ponosni, ker 
sodelujemo z vami in vas prosim, da naše čestitke posredujete vsem za
služnim sodelavcem."

Čestitke so prišle tudi iz Nacionalnega parka Plitvice, podjetja, Balkan 
iz Suve reke in daljše pismo iz kemijske industrije ,,Zorka' iz Šabca, v 
katerem so med drugim ob koncu zapisali:

..Prepričani smo, da je nagrada pripadla kolektivu, ki je to že zdavnaj 
zaslužil s svojim izjemnim prizadevanjem, da bi delovni ljudje obvladali 
dohodek v združenem delu in družbi, da bi se razvijali in izboljševali 
socialistični samoupravni odnosi in da bi se dosežki v znanosti in tehniki 
ustvarjalno uporabljali v procesu dela. Še posebej nas veseli, ker je to 
priznanje prejel kolektiv, s katerim ..Zorka" uresničuje uspešno dolgo
letno poslovno sodelovanje. Izhajajoč iz osebne izkušnje kot dobitnik 
lanskoletne nagrade AVNOJ smo prepričani, da bo dano družbeno pri
znanje predstavljalo za vas močno vzpodbudo za dosego še boljših in 

i dragocenejših rezultatov pri delu in v razvoju."

Delovno predsedstvo med govorom D. Markoviča



Pospešiti akcijo za referendume
V petek, 12. t.m. je bila skupna seja Koordinacijskega odbora sindi

kata SOZD Iskra, sekretarjev naših delovnih organizacij in odgovornih 
delavcev s področja planiranja v naših DO, na kateri so obravnavali pripra
ve na sprejem samoupravnega sporazuma o temeljih plana SOZD Iskra za 
srednjeročno obdobje 1981 — 1985 ter priprave za izvedbo referenduma o 
štirih samoupravnih sporazumih, ki zadevajo skupne osnove in merila za 
razporejanje čistega dohodka in delitev sredstev za osebne dohodke in 
skupno porabo v SOZD Iskra.

Kot je znano, obsegajo planski dokumenti v bistvu tri akte in sicer 
temelje plana posameznih TOZD, ki jih morajo delavci v TOZD sprejeti 
na referendumih, dalje plan sam in program za leto 1981.'Ker so temelji 
plana SOZD Iskra v bistvu sestavljeni in usklajeni na podlagi temeljev 
plana sleherne TOZD je ta hip najpomembnejše sprejetje teh planov 
TOZD na referendumih po naših TOZD. Družbeno politične organizacije 
v Iskri kot njeni poslovodni organi so se domenili, da bodo referendumi o 
temeljih plana TOZD kot tudi referendumi o ostalih štirih samoupravnih 
sporazumih o delitvi OD potekali skupaj in to v mesecu decembru. In kaj 
je bilo doslej storjenega v tem smislu?

Na sestanku so predstavniki sindikatov in planerjev naših DO poročali 
o akciji za referendume in stanje je naslednje:

V naši največji delovni organizaciji, v Elektromehaniki iz Kranja, bodo 
imeli 18. januarja referendume po TOZD o temeljih plana, medtem ko 
bodo ostale štiri sporazume sprejemali na referendumih januarja prihod
njega leta. V DO IEZE bodo imeli referendume za vse sporazume, tudi za 
temelje plana, 24. decembra. DO Avtoelektrika iz Nove Gorice bo pripra
vila referendume za vse sporazume januarja prihodnjega leta, medtem ko 
bodo imeli v DO Široka potrošnja referendume o temeljih plana TOZD 
16. in 17. decembra, ostale akte pa bodo sprejeli januarja skupaj še z 
nekaterimi akti lastne DO. DO Kondenzatorji iz Semiča bo imela referen
dume za vse naštete sporazume 26. decembra, enako tudi DO Zmaj, ki 
bo imela referendume za sprejetje vseh aktov že 16. decembra.

V posebnem položaju je DO Iskra Commerce, ki ne more sprejeti 
temeljev plana toliko časa, dokler niso le-ti sprejeti po vseh TOZD, ker je 
IC pač organizacija skupnega pomena za celotno SOZD Iskra, zato bodo 
vse akte sprejeli po novem letu.

V DO Zorin so temelje plana TOZD že sprejeli 11. decembra, 24. 
decembra pa bodo referendumi za ostale štiri akte. V DO Elektrozveze bo 
referendum za temelje plana 26. decembra, medtem ko bodo ostale 
sporazume sprejeli januarja prihodnjega leta. V DO Investservis bodo vse 
akte sprejeli na referendumu 24. decembra, medtem ko bo Šolski center 
iz Kranja sprejel temelje plana v prvi polovici januarja prihodnjega leta, 
ostalih štirih aktov pa ne bo sprejel, ker ureja to področje preko ustreznih 
SIS v svoji občini. In končno bo tudi v prvi polovici januarja v DO 
Avtomatika referendum za sprejetje vseh omenjenih aktov in spora
zumov.

Kot je bilo torej razvidno iz poročil posameznih DO v glavnem vse 
naše DO sledijo sklepom D PO, da naj bodo referendumi o omenjenih 
sporazumih v decembru letošnjega leta, vendar pa bo treba akcijo za 
referendume še pospešiti, ker bo le tako moč izdelati in sprejeti planske 
in druge dokumente za obdobje, ki je pred nami. q 2
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Koliko za strateške 
razvojne programe

Iskrine delovne organizacije so se s samoupravnim sporazumom o te
meljih plana SOZD Iskra za prihodnje srednjeročno obdobje — podpisali 
ga bomo te dni — dogovorile, da bodo v prvem letu tega obdobja, torej 
leta 1981, združile za strateške razvojne programe 0,4 % od dohodka 
tekočega leta. Glede na predvideni dohodek celotne sestavljene orga
nizacije, bomo tako združili najmanj 44 milijonov dinarjev. In o osnutku 
predloga za usmeritev tako združenih sredstev je na seji minulo sredo (10. 
decembra) razpravljal v Ljubljani področni kolegij za raziskovalno dejav
nost SOZD Iskra.

Pred seboj je imel tako imenovani 
osnutek predloga, kam vse naj bi 
usmerili denar in kateri so tisti stra
teško pomembni projekti, ki jim 
nameravamo v prihodnjem letu na
meniti več pozornosti, torej vanje tudi 
več vložiti. Osnutek so pripravili na 
osnovi izrečenih interesov delovnih in 
temeljnih organizacij ter stopnje in- 
tegrativnosti posameznih nalog, se
veda pa je najpomembnejšo vlogo 
odigrala prav Iskrina usmeritev v 
področje profesionalne tehnike, torej 
v strateške razvojne programe.

Verjetno ni potrebno ponavljati, da 
bomo v prihodnje namenili največ po
zornosti mikroelektroniki, pa sestavi
nam računalniških sistemov, profe
sionalnim elektronskim in elektro
mehanskim elementom, nadalje 
integriranim telekomunikacijskim si
stemom, pa poslovnim in procesnim 
'računalniškim sistemom, namenskim 
napravam in sistemom, kibernetskim 
sistemom itd. Takšnih, lahko bi rekli 
obsežnejših projektov, je dvanajst in 
vanje bomo po osnutku predloga 
usmerili omenjenih 44 milijonov.

Takoj naj dodamo, da predstavljajo 
ta združena sredstva pri vseh omenje

nih projektih le del vlaganj, saj je 
predvideno sofinanciranje delovnih 
organizacij oziroma temeljnih orga
nizacij, uporabnic, v nekaterih pri
merih pa bodo dobili izvajalci tudi 
sredstva raziskovalnih skupnosti in 
drugih zunanjih namenskih virov.

Sredstva za posamezne naloge bo 
razporejal Odbor za razvojni program 
in raziskovalno dejavnost v SOZD 
Iskra. Le-ta bo pred razporeditvijo 
združenih sredstev za vsak projekt ozi
roma nalogo preveril, ali ima podrob
no določen program, predvsem za 
predvidene konkretne rezultate, pa 
zainteresiranega uporabnika rezul
tatov, nadalje številčno zadosten, raz
položljiv in ustrezno strokoven team 
izvajalcev nalog in podobno. Takšno 
preverjanje bo omogočilo odboru, da 
bo lahko preusmeril sredstva ter jih ob 
morebitnih novih nalogah, ki jih zdaj 
osnutek ne predvideva, vložil tja, ali 
pa še povišal pomoč drugim stra
teškim programom.

V nadaljevanju zasedanja področ
nega kolegija so se dogovorili, da bo 
24. decembra v Ljubljani posvetovanje 
o mikroelektroniki. Vzrokov za orga
niziranje tega srečanja je več, osnovno

' -------- --------------—____________________
DNEVNI RED 5. ZASEDANJA DS, SOZD ISKRA, )
26. dec. 1980
1. Potrditev sklepov 4. zasedanja DS SOZD Iskra z dne 26. 11. 1980 in informacija 

o izvršitvi in izvajanju sklepov
2. Poročilo o poslovanju SOZD Iskra od 1. 1. do 30. 9. 1980 

Poročevalec: Janko Savli
3. Informacija o pripravah na sprejem srednjeročnega plana SOZD Iskra za obdobje 

1981 — 85 in Letnega programa SOZD Iskra za leto 1981 za uresničevanje ciljev 
in obveznosti iz Samoupravnega sporazuma o temeljih plana SOZD Iskra za 
srednjeročno obdobje 1981 -85
Poročevalec: Janko Savli

4. Sklepanje o predlogu načrta naložb za leto 1981 
Poročevalec: Fabio Škopac, Jože Šurc

5. Sklepanje o pričetku javne obravnave osnutka Samoupravnega Sporazuma o 
združitvi delovnih organizacij v SOZD Iskra v skupnost delovnih organizacij za 
pospeševanje zunanjetrgovinske dejavnosti
Poročevalec: Pavle Gantar

6. Vprašanja delegatov.
V___________________________________________________________J

pa je to, da v Iskri vse premalo iz
menjujemo informacije o mikro
elektroniki, pa naj si bo to razvojne, 
proizvodne ali komercialne.

Predvidoma se bo posvetovanja 
udeležilo okoli 70 strokovnjakov. 
Uvodni referat bo imel pomočnik 
predsednika KPO SOZD Iskra Miloš 
Kobe. Tej predstavitvi splošnega po
gleda bo sledilo več koreferatov, naj
pomembnejša pa bo seveda razprava, v 
okviru katere naj bi izmenjali mnenja, 
predloge, želje, kritična opažanja itd. 
Eden od namenov bližnjega posve
tovanja je tudi v tem, da bi v Iskri 
karseda zmanjšali uvoz mikroelektron- 
skih vezij ter povečali uporabo do
mačih, Iskrinih.

Na dnevnem redu 42. seje področ
nega kolegija je bila še razprava o 
predlogu samoupravnega sporazuma o 
temeljih plana raziskovalne skupnosti 
Slovenije in posebnih raziskovalnih 
skupnosti za srednjeročno obdobje 
1981 - 85. Kolegij je priporočil, naj bi 
v Iskri začasno preložili podpis tega 
sporazuma in to zaradi številnih raz
logov. Naj jih nekaj naštejemo: člani 
področnega kolegija poudarjajo,, da 
gre v bistvu za podpisovanje dveh sa
moupravnih sporazumov in ne enega, 
saj gre za podpis samoupravnega spo
razuma o temeljih plana raziskovalne 
skupnosti Slovenije ter (kot drugega) 
za podpis samoupravnega sporazuma 
o temeljih plana posebnih raziskoval
nih skupnosti. Pri vsem tem, pa obe 
področji nista med seboj povezani, saj 
gre za dva bistveno različna kroga 
podpisnikov.

Eden izmed vzrokov za priporočilo 
področnega kolegija o začasni odlo
žitvi je tudi v tem, da je program po
sebnih raziskovalnih skupnosti za pri
hodnje srednjeročno obdobje v pred
logu samoupravnega sporazuma zelo 
površen; lahko bi rekli, da ga kratko 
malo ni. Vsebuje le neka gesla, kar pa 
ni sprejemljivo za tako pomemben do
kument. Človeku se celo vsiljuje, da bi 
morali podpisati nekakšno bianco 
menico. Kar pa morda še najbolj bode 
v oči je to, da so vsi ti programi, vsa ta 
gesla, že ovrednoteni, in je denar že 
vnaprej dodeljen in namenjen točno 
določenim raziskovalnim organiza
cijam.

Lado Drobež
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Obvestilo
V prejšnji številki 

,Iskre‘ smo objavili pre
dlog osnutka Samouprav
nega sporazuma o teme
ljih plana za srednjeroč
no obdobje 1981-1985, 
v katerem je prišlo do 
nekaterih neljubih tiskov
nih napak. V posameznih 
členih tega predloga 
sporazuma je treba po
praviti naslednje napake:

Na povabilo Izvršnega sveta skupščine SR Slovenije se je na prijateljskem obisku 
v Ljubljani mudila vladna delegacija beloruske sovjetske socialistične republike 
pod vodstvom predsednika vlade Aleksandra Nikiforoviča Aksenova. V torek, 
16. decembra so gostje obiskali tudi Iskro Elektromehaniko, in sicer njene 
temeljne organizacije, locirane na Laborah. Ogledali so si proizvodnjo avtomat
skih telefonskih central, telefonskih elementov ter računalnikov in z zani
manjem prisluhnili predstavitvi razvoja in organiziranosti TOZD Iskra ter njenih 
proizvodnih programov. Tovariš predsednik se je zahvalil za prisrčni sprejem in 
dejal, da je Iskra v SSSR zelo poznana in slovi po kakovosti svojih izdelkov. 
Ugotovil je njen visok znanstveno tehnični napredek in zaželel v bodoče še 
mnogo delovnih uspehov.

Sodelavci
Na tem mestu bomo redno objavljali vsa prosta dela in naloge v Iskri, tako za 

redno delo kot za sodelovanje v občasnih projektno zasnovanih nalogah v okviru 
SOZD ali posameznih DO. Prav tako bomo v skladu z 89. členom samoupravnega 
sporazuma o združevanju v SOZD objavljali sproščene sodelavce, ki jim v TOZD 
oziroma Delovni skupnosti ne morejo zagotoviti ustreznega dela, ter tiste, ki sami 
želijo menjati delo, bi pa radi ostali v Iskri. Objavljali bomo tudi razpise za vodilna 
in vostvena dela in naloge. V glasilu, ki izhaja ob petkih bomo objavili vse potrebe, 
ki bodo prispele k nam do vklučno vsakega ponedeljka.

Objave zbira in ureja: Judita Bagon, SOZD Iskra DSSS, Trg revolucije 3, Ljub
ljana, E—11, telefon 324—061,int. 21 —25.

PROSTA DELA IN NALOGE Iskra Commerce — TOZD Zunanji trg
1. Vodenje industrijsko tehnoloških kompleksnih projektov v tujini — 1 sodel. 

Zahtevana usposobljenost — končana II. st. Fakultete za elektrotehniko, aktivno 
znanje nemškega jezika, 5 let delovnih izkušenj, predviden OD 10.251.—

2. Opravljanje administrativno — komercialnih del v ZT — 1. sodel.
Zahtevana usposobljenost — ekonomska, elektrotehniška srednja šola ali gimna
zija z maturo. Pasivno znanje tujega jezika, 3 leta delovnih izkušenj, predviden 
OD 6.012,-

3. Opravljanje zahtevnejših administrativnih del v izvoznem skladišču Kranj — 1 
sodel.
Zahtevana usposobljenost — upravno-administrativna šola, 2 leti delovnih izku
šenj, predviden OD 5.454,—

4. Opravljanje stenografskih del — 1 sodel.
Zahtevana usposobljenost — upravno-administrativna šola, 2 leti delovnih izku
šenj, predviden OD 6.012,—
Delo je za nedoločen čas s polnim delovnim časom, stanovanj ni. Rok prijave 8 

dni, rok obvestila 15 dni po izteku objave. Pismene prijave pošljite na naslov: Iskra 
Commerce, kadrovska služba. Topniška 58. Informacije na tel. 314—288

ISKRA INVESTSERVIS
1. Opravljanje pomožnih del v družbeni prehrani — 1 sodel.

Zahtevana usposobljenost — pomožni gostinski delavec, 2 meseca poizkusnega 
dela, tečaj higienskega minimuma, 1 mesec del. izkušenj, predviden OD 5.200.—

2. Opravljanje zahtevnejših del strojne stroke na napravah — 1 sodel.
Zahtevana usposobljenost — strojni ključavničar specialist, 3 mesece poizkusnega 
dela, 3 leta delovnih izkušenj na področju vzdrževanja, predviden OD 8.500,—

3. Čiščenje objektov — 1 sodel.
Zahtevana usposobljenost — snažilka, 2 meseca poizkusnega dela, 3 mesece izku
šenj, predviden OD 5.670 —
Delo je za nedoločen čas s polnim delovnim časom. Stanovanj ni. Rok prijave 15 

dni, rok obvestila 30 dni, po izteku objave. Pismene, prijave pošljite z dokazili na 
naslov: Iskra' Invest servis. Organizacijsko in splošno kadrovsko področje, Smartin- 
ska 28,

Iskra — Elektrozveze, TOZD TTS
1. Samostojni planer — 1. sodel.

Zahtevana usposobljenost — elektrotehnik šibki tok, 5 let delovnih izkušenj,. 
predviden OD 8.820.—

2. Tehnični risar — 1 sodel.
Zahtevana usposobljenost — tečaj tehničnega risarja, 1 leto delovnih izkušenj, 
predviden OD 5.400.--

TOZD PMD
3. Kvalificirani brusilec — 1 sodel.

Zahtevana usposobljenost — brusilec, 2 leti delovnih izkušenj, predviden OD 
8.000,-
Delo je za nedoločen čas s polnim delovnim časom. Stanovanj ni. Rok prijave 15 

dni, rok obvestila 15 dni po izteku objave. Pismene prijave z dokazili pošljite na 
naslov: Iskra Elektrozveze, Lj., Stegne 11, kadrovska služba.
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Iskra Elektromehanika — TOZD Center za elektrooptiko
1. Vzdrževanje elektronske opreme — 1 sodel.

Zahtevana usposobljenost — ing. elektrotehnike — elektronik, 2 leti delovnih 
izkušenj na področju vzdrževanja, el. opreme predviden OD 13.800 — 14.400.—

2. Vzdrževalec — strojni ključavničar — 1 sodel.
Zahtevana usposobljenost — strojni ključavničar, 2 leti delovnih izkušenj, pred
viden OD 11.000.-

3. Snažilka — 1. sodel.
Zahtevana usposobljenost — snažilka, 1 leto delovnih izkušenj, predviden OD 
7.400,-
Delo je za nedoločen čas s polnim delovnim časom. Stanovanj ni. Rok prijave 15 

dni, rok obvestila 30 dni po izteku objave. Pismene prijave z dokazili pošljite na 
naslov: Iskra, Center za elektrooptiko, Lj., Stegne 7, kadrovska služba.

Iskra AVTOMATIKA 
TOZD TRŽENJE
1. Večje število delavcev — diplomiranih inženirjev elektrotehnike, dipl. ekono

mistov oziroma drugih delavcev z visoko strokovno izobrazbo za dela na teh
nično komercialnem področju.
Zahtevana usposobljenost — strokovna usposobljenost, znanje nemškega ali dru
gega jezika.

Delovna skupnost — DS 2
2. Organizator nagrajevanja — 1 sodel.

Zahtevana usposobljenost — dipl. ing. organizacije dela ali dipl. ekonomist, 3 leta 
delov, izkušenj, poizkusno delo 60 dni.
Delo je za nedoločen čas s polnim delovnim časom, stanovanj ni. Rok prijave 15 

dni, rok obvestila 15 dni po izteku objave. Pismene prijave z dokazili pošljite na 
naslov: Iskra Avtomatika, Delovna skupnost 2, Kotnikova 6, Ljubljana.

Iskra — Avtomatika 
TOZD Tovarna ORODIJ
1. Vodenje proizvodnje — 1 sodel.

Zahtevana usposobljenost — ing. strojništva, 5 let delovnih izkušenj, moralno
politične kvalitete, sposobnost organiziranja in vodenja delovnega procesa.

2. Lanser — 1 sodel.
zahtevana usposobljenost — poklicna kovinarska šola, 2 leti del. izkušenj, na 
področju sestavnih delov orodij, poizkusno delo 60 dni

3. Telefonist — 1 sodel.
Zahtevana usposobljenost — tečaj za telefonista, 1 leto delovnih izkušenj, po
izkusno delo 60 dni.
Delo je za nedoločen čas s polnim delovnim časom. Rok prijave 15 dni po izteku 

objave. Pismene prijave z dokazili pošljite na naslov: Iskra Avtomatika — TOZD 
Orodja, Stegne 15. Pod 1. točko-vodenje proizvodnje pošljite prijave v zaprti ovojni-' 
ci z napisom „za razpisno komisijo".

V____________________ _____________________________J
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Obisk sovjetske vladne 
delegacije

Iskro Elektromehaniko je 10. de- elektronike in elektrotehnike. Tudi z 
cembra obiskal Boris Smirnov, pod- mikroelektroniko ste se odločili za 
predsednik vlade ZSSR s sodelavci, obsežno in zahtevno področje, pri nas 
Sovjetska delegacija je najprej prispela se naprimer za mikroelektroniko za- 
v Telekomunikacije na Laborah v nima posebno ministrstvo. Rad bi se 
Kranju, kjer so jo sprejeli Anton Sti- vam zahvalil za gostoljubje in prijeten 
panič, predsednik KPO SOZD Iskra, pogovor.“
člana KPO SOZD Ivan Cvar in Janko Po izmenjavi spominskih daril se je 
Sekirnik ter direktor Tovarne ,tele- podpredsednik Smirnov vpisal v spo- 
fonskih central Alfonz Medved. minsko knjigo. Očitno je bil z obi-

Podpredsednik Smirnov si je z za- skom Iskre zelo zadovoljen, saj je za
nimanjem ogledal proizvodnjo ATC, pisal: „Z velikim zanimanjem smo se 
TEA in računalnikov. V pogovoru, ki spoznali z Iskro, ki se ukvarja s si
je sledil, so predstavniki Iskre izčrpno rokim programom računalniške in 
predstavili organiziranost in pošlo- elektronske tehnike in uživa velik 
vanje posameznih organizacij v sestav- ugjed ne le doma, temveč tudi v 
Ijeni organizaciji. Pogovor je stekel tujini.
tudi o poslovnem sodelovanju Iskre s Tehnologija in organizacija dela sta 
Sovjetsko zvezo. na visoki ravni. Delovnemu kolektivu

,Za podrobnejše seznanjanje z Telekomunikacij in vodstvu Iskre že- 
Iskro bi morali imeti na razpolago več limo veliko uspehov v prihodnje." 
časa," je dejal Boris Smirnov ob Za tem so si gostje ogledali še 
koncu obiska v Kranju. ..Spoznal sem, Center za elektrooptiko v Stegnah v 
da uspešno izpolnjujete svoje naloge. Ljubljani, kjer so jim poleg krajšega 
Vesel sem, da se tako hitro in uspešno pogovora pripravili razstavo svojih 
razvijate na vseh omenjenih področjih proizvodov. Alojz Boc

Visoki gost si je z zanimanjem ogledal proizvodnjo na Laborah

PODELITEV NAGRAD DR. V. BEDJANICA

Letos sedem nagrajencev
V počastitev spomina in za podporo ter spodbudo nadaljnjega znanst

venega razvoja podeljene letošnje nagrade ustanovitelja TELE prof. dr. 
Vratislava Bedjaniča

Pred dvanajstimi leti sta takratna 
delavska sveta tovarne električnih apa
ratov TELA kot proizvajalke in Za
voda za avtomatizacijo kot razvojne 
inštitucije sklenila, da podelita odslej 
vsako leto posebne nagrade za stro
kovno najboljša diplomska in magi
strska dela ter doktorske disertacije, 
ki so jih kandidati zagovarjali na elek
trotehniških fakultetah v naši državi. 
Področje znanstvenih raziskav je bilo 
omejeno na sisteme in naprave ter 
elemente avtomatizacije ter zaščitne 
in stikalne tehnike, torej osnovne de
javnosti tovarne TELA.

Delavska sveta sta takrat sklenila, 
da naj se nagrade podeljujejo v poča
stitev spomina na prof. dr. Vratislava 
Bedjaniča, ustanovitelja tovarne 
TELA in sicer na dan obletnice nje
gove tragične smrti v prometni ne
sreči, ko je potoval dne 15. decembra 
1959. leta v tovarno Rade Končar.

V lanskem oktobru je bil tako že 
enajstič od ustanovitve razposlan raz
pis nagrad za omenjene znanstvene de
javnosti vsem elektrotehniškim fa
kultetam v državi. Komisija, ki jo to 
pot sestavljajo prof. dr. Anton Do
lenc, Mihajlo Golubovič, Anton Ogo-

relec, in Bruno Štiglic ter dipl. inž. 
Marko Jeglič in Ivo Dremelj, je v le
tošnjem oktobru ugotovila, da te
matika vseh poslanih del ustreza za
htevam razpisa, da so avtorji zagovar
jali dela v študijskem letu 1979/80 in 
da so vsem delom priložena pripo
ročila, oziroma mnenja fakultet in 
mentorjev.

Na temelju pregleda je komisija 
predlagala Iskri, industriji za avtoma
tiko, podelitev nagrad naslednjim kan
didatom:
za diplomska dela:
- Jožetu Koreliču iz visoke tehniške 

šole Maribor za krmiljenje asin
hronskih motorjev;

- Marku Mavru iz fakultete za elek
trotehniko Ljubljana za terno na
prave za preizkušanje zaščitnih re
lejev,

za magistrska dela:
— Dragu Dolinarju iz Visoke tehniške 

šole Maribor za temo računalniško 
projektiranje elementov elektro
energetskega omrežja;

— Bogdanu Oblaku iz fakultete za 
elektrotehniko Ljubljana za temo

Nedeljko Perič sprejema nagrado

računalniška analiza statokinezigra- 
ma; .

- Nedeljku Periču iz elektrotehnične 
fakultete Zagreb za temo optimi- 
ranje sistema za pozicioniranje z re
guliranim enosmernim elektromo
tornim pogonom,

za specialistično delo:
- Dragu Šeroviču iz elektrotehnične 

fakultete v Beogradu za temo sinte
za sistema avtomatskega krmiljenja 
smeri ladij in

za doktorsko disertacijo:
- Adolfu Žižku iz fakultete za elek

trotehniko Ljubljana za temo sta
tistični model zanesljivosti verjet
nostnega sistema.
Slavnostna podelitev nagrad je bila 

minuli ponedeljek v prostorih kluba 
delegatov v Ljubljani. V imenu ko
misije je navzoče najprej pozdravil naš 
bivši sodelavec, sedanji univerzitetni 
profesor dr. Anton Ogorelec. Na krat
ko je orisal znanstveno pot in delo dr. 
Vratislava Bedjaniča kot strokov
njaka, pedagoga in organizatoija.

Delo prof. Bedjaniča se je začelo 
že takoj po vojni, ko se je odzval va
bilu ministrstva za industrijo in se 
vključil v delo takratne Direkcije za 
elektroindustrijo. Že po nekaj me
secih je dobil vodilno nalogo ustano
viti dve industriji in sicer Elmo v 
Črnučah in Elektrokovino v Mari
boru.

Na željo takratnega pomočnika 
zveznega ministra za elektrogospo
darstvo je osnoval leta 1949 tovarno 
TELO vzlic nasprotovanju slovenskega 
ministrstva za industrijo. Tovarna se je 
že skraja namenila proizvajati ele
mente za avtomatizacijo in zaščito 
elektroenergetskih naprav kot je že ob 
začetku predlagal proizvodni program 
dr. Vratislav Bedjanič. Za povsem 
novo razvojno panogo je prof. Bedja
nič pritegnil vrsto prizadevnih štu
dentov in diplomantov fakultete za 
elektrotehniko. Tako mu je z zna
njem, vzstrajnostjo in organizacijsko 
sposobnostjo uspelo istega leta izde
lati že prvi sorazmerno zamotan si
gnalni rele, nekaj mesecev kasneje pa 
tudi že prvo zaščito za hidroelektrar
no Savico.

Z rastjo tovarne je raslo tudi po
dročje proizvodnje. Prof. Bedjanič, ki 
je skoraj do smrti vodil tovarno kot 
direktor, jo je razširil tudi na naprave 
za avtomatizacijo v industriji, nekaj 
pozneje naprave za avtomatizacijo v 
prometu, protipožarne naprave in tako 
postavil strokovne temelje današnji 
široko razvejani industriji za avto
matiko.

Nekaj svojih spominov na razvoj 
tovarne in delo dr. Vratislava Bedja
niča je nato obudil član poslovodnega 
kolegija delovne organizacije Avto
matika Franc Vršnak. Kot mlad dipl. 
inž. je bil že od vsega začetka sode
lavec v novoustanovljeni tovarni in 
sicer kot asistent dr. Bedjaniča. Sode
loval je pri celotnem razvoju prvih re
lejev, hkrati pa je imel priložnost 
spoznati dr. Bedjaniča kot izrednega 
elektrotehničnega strokovnjaka, 
praktika in plemeniteea človeka, ki je 
bil ves predan razvoju nove proizvod
nje v državi. Izredna strokovnost se je 
zrcalila pri dr. Bedjaniču tudi pri izbi
ri kadrov, saj je zbral okrog sebe že na 
začetku šest diplomiranih inženirjev, 
kar jih v primerjavi še kranjska Iskra 
ni imela.

Sledila je nato uradna predaja na
grad in obenem podrobna obrazlo
žitev strokovne komisije za vsako na
grajeno delo posebej. Nagrajenci so se 
na koncu še posebej zahvalili za na
grade z obljubo, da se bodo še vnaprej

Visok obisk v Avtoelektriki
V novogoriški občini se je mudil 

prejšnjo sredo predavatelj in inštruk
tor v oddelku za agitacijo in propa
gando centralnega komiteja komuni
stične partije Romunije Jan Patrašku. 
Novogoriškim komunistom je pre
daval na temo 12. kongresa KP Romu
nije, ki je bil v Bukarešti. Še pred tem 
pa je v spremstvu predstavnikov ob
činske konference ZK Nova Gorica 
obiskal šempetersko Iskro - Avto- 
elektriko.

Tu so ga sprejeli predstavniki 
osnovnih organizacij ZK, med drugimi 
pa mu je prisrčno dobrodošlico za
želel tudi glavni direktor Peter Mivšek. 
V razgovorih, ki so potekali izredno 
nevezano in sproščeno, je visokemu 
gostu direktor DO Peter Mivšek naj
prej predstavil delovno organizacijo 
Iskro — Avtoelektriko, njen nastanek

in razvoj, sedanji gospodarski položaj 
ter samoupravno organiziranost.

Ugledni gost iz Romunije je po
stavil vrsto vprašanj, pokazal jfe izred
no zanimanje za dogajanja v okviru 
delovne organizacije — gostiteljice. 
Predvsem se je zanimal za izvozne re
zultate, za problematiko uvoza, po
govor pa se je sukal tudi okrog de
lovanja zveze komunistov in njene 
vloge pri upravljanju in samoupravlja
nju v socialističnem sistemu.

Kljub skopo odmerjenem času so 
romunskega gosta popeljali tudi skozi 
proizvodne prostore, ustavil se je ob 
marsikaterem stroju in tekočem traku 
ter pokazal izredno zanimanje za pro
izvodni program in organizacijo teh
noloških in delovnih postopkov v 
Avtoelektriki.

Marko Rakušček

Romunski gost na pogovorih v A vtoelektriki

trudili pri razvoju panoge avtomatike.
Žal je treba zapisati tudi nekaj 

grenkih besedi na račun »slavnostne 
prireditve", ki ni bila nič slavnostna, 
prej žalostna. Skromen, tesen in še 
povrh slabo razsvetljen prostor za ve
liko prazno mizo je deloval na prisot
ne tako, kot bi šlo za razglasitev šport
nih rezultatov. Manjkali so tudi pred
stavniki Sozda Iskre in celo več pred
stavnikov DO bi lahko bilo. S svojo 
odsotnostjo so tako znižali raven po

delitve nagrad na obrobno prireditev. 
Prisotni novinarji in snemalci so dobili 
pomanjkljive podatke, zanimalo jih je 
še marsikaj. Npr. Kakšen je sedanji po
ložaj, kakšni so poslovni podatki o tej 
danes tako razvejani industriji katere 
temelje je položil pokojni dr. Bedja
nič. Naj zaključimo z ugotovitvijo pri
sotnega novinaija, da Iskra ni znala 
izkoristiti te izredne priložnosti za po
pularizacijo avtomatike in celotne 
Iskre. Marjan Kralj

TOZD POLPREVODNIKI TRBOVLJE

Proslava dneva republike
Letos smo proslavljali že sedemin- dovoljni. Proslavo smo ob tem prazni- 

tridesetič rojstni dan nove Jugoslavije, ku pripravili drugič in z veseljem se 
Proslave so bile vsepovsod slovesne, bomo potrudili še ob drugi prilož- 
svečane, a vendar s priokusom žalosti nosti. Mladi radi sodelujemo in veseli 
in praznine, saj tokrat med nami ni smo, če vidimo, da ni bil naš trud

Med potekom proslave

bilo njega, ki je toliko naredil za nas zaman, da so nas poslušalci lepo spre-
vse, za našo svobodo in srečo — tova- jeli. Njihov aplavz je naša največja
riša Tita. spodbuda in za nas največja nagrada.

Po njegovi zaslugi je Jugoslavija Za vnaprej bomo priredili program 
znana v svetu kot neodvisna sociali- o našem delu in se s podobnimi pro- 
stična država, ki se bo vedno in v slavami spomnili naših najpomembnej- 
vsakem primeru do zadnjega borila, da ših dogodkov.
brani svojo svobodo in nedotakljivost. Alenka Ocepek
Tovariš Tito je legenda, ki je v naši in 
v svetovni zgodovini zapisan ž velikimi 
in neizbrisnimi črkami. Njegove ideje 
in načrte bomo mladi uresničevali in 
se trudili, da bomo ugled naše Jugo
slavije vedno branili.

Mladinci naše tovarne smo se pri
družili praznovanjem dneva republike.
S kratko proslavo smo počastili 
spomin na dneve težkih bojev, kjer se 
je v malem mestecu v Bosni rodila 
nova Jugoslavija. Spored je bil kratek 
vendar smo se trudili in mislimo, da so 
bili naše delavke in delavci z nami za-
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DO ELEKTROMEHANIKA

Posebna skrb
obveščanju in izobraževanju

Ugotovitve in sklepi s posveta 
mladih DO Iskra Elektromehanika

Mladi delavci iz osnovnih organi
zacij Zveze socialistične mladine DO 
Iskra Elektromehanika so se 8. in 9. 
novembra zbrali na posvetu v hotelu 
Svoboda na Bledu. Kritično so ocenili 
delo in vlogo osnovnih organizacij v 
TOZD, se seznanili z gospodarskim in 
političnim položajem v delovni orga
nizaciji in se dogovorili o najpomemb
nejših nalogah v združenem delu in 
celotni družbi. Poročilo o posvetu 
nam je posredoval naš novi sodelavec 
Jože Hribar.

Že v uvodu posveta smo spoznali, 
kako kritično in prelomno je sedanje 
obdobje. Gospodarske težave kažejo, 
da smo bili doslej premalo učinkoviti 
pri odpravljanju napak in prizadeva
njih za še hitrejši razvoj. V zadnjih 
letih so se naši dolgovi podvojili, uvoz- 
no-izvozna politika je toga in ne
enotna, stopnja inflacije je presegla 
25 % in ogroža standard delovnih 
ljudi, sistem nagrajevanja je zastarel in 
nevzpodbuden. '

V prvem predavanju nas je Erik 
Vrenko, član KPO seznanil z gospo
darskim položajem Elektromehanike 
in z možnostmi nadaljnjega razvoja. 
Poudaril je naslednje:

Osnovno načelo gospodarjenja je 
tako povezovanje, da je DO čim bolj 
produktivna in sposobna za dolgoroč
no reprodukcijo.' To bomo dosegli s 
tem, da bomo maksimirali dohodek 
na delavca in mu zagotovili socialno 
varnost na osnovi večjega produkta. 
Analiza gospodarjenja v Elektrome- 
haniki kaže, da bi bila lahko naša re
produktivna sposobnost precej večja, 
čepravno smo v preteklosti dosegali 
ugoden dohodek. Sedanje gospodar
ske težave so posledica jugoslovanske 
in delno svetovne gospodarske krize 
ter lastnih napak.

Lastne napake vidimo v sistemu 
gospodarjenja, ki je premalo raciona
len, slabo smo ekonomizirali z minu
lim in živim delom — ob investiranju 
se niso vedno pripravile ekonomske 
analize pričakovanih učinkov.

Prepočasen razvoj in vključevanje 
lastnega znanja sta vzrok nekonku
renčnosti na razvitem zahodnem trži
šču. Mehanizem nagrajevanja je za
starel in teži k uravnilovki, kar ne- 
vzpodbudno vpliva na delo. Visoko 
ocenjevanje del v neproizvodnih dejav
nostih je povzročilo odtok strokovnja
kov iz neposredne proizvodnje. Ve
likost in heterogenost Elektrome
hanike omejujeta možnosti za boljše 
upravljanje.

Bodoče naloge izhajajo iz analize 
preteklega gospodarjenja. Osnova pro
duktivnejše Elektromehanike bo:

1. Natančna sestava in učinkovito 
izvajanje srednjeročnega plana.

2. Delitev na bolj učinkovite in 
zaključene organizacije (DO Tele- 
matika, DO Kibernetika in DO ERO).

3. V naš razvoj moramo vključiti 
več znanja domačih strokovnjakov in 
pridobitve znanosti. S povečanjem 
produktivnosti in izboljšanjem kvali
tete naših izdelkov moramo osvojiti 
nova zahtevna tržišča in obdržati 
sedanja.

O inventivni dejavnosti nam je 
obširno spregovoril Anton Knap, 
predsednik komisije za inovacije v 
Elektromehaniki. Znano je, da je 
Jugoslavija na repu lestvice, ki prika
zuje število inovacij na 1000 zaposle
nih. Za to so krive neurejene razmere 
na tem področju: neustrezno nagra
jevanje, nesmotrno uvažanje licenc, 
zahtevni postopki za uveljavljanje ino
vacij itd. V naši DO je delo na tem 
področju steklo in se stanje izboljšuje: 
Med inovatorji je le 5 % mladih.

Verjetno temu ni krivo le pomanj
kanje izkušenj, pač pa nepravilno 
zadolževanje in usmerjanje mladih 
strokovnjakov. Komisija si je zadala 
nalogo, da bo odslej še bolj zavzeto 
spodbujala mlade, jim nudila pomoč 
in javno razpisovala naloge, vse korist
ne predloge pa primerno nagrajevala.

O samoupravljanju v Elektro
mehaniki je predaval Nace Pavlin, član 
KPO. Izvedeli smo tudi marsikatere 
podatke, doslej premalo poznane:

- vsaka TOZD ima 11 samouprav
nih splošnih aktov, torej je v DO 
skupaj okrog 250 aktov. S poenosta
vitvijo in poenotenjem le-teh moramo 
zagotoviti lažje in bolj učinkovito 
odločanje.

— pogosto smo v dilemi, kdo je pri 
odločanju odgovoren. Strokovne 
službe in poslovodni organi sestavljajo 
predloge investicij, planov, poslovnih 
odločitev itd. Te potrdijo DS ali zbor 
delavcev in prevzamejo tudi odgovor
nost za pravilnost odločitve. Dejansko 
pa morajo biti moralno in materialno 
odgovorni za pravilnost sestave in 
izvajanje predlogov tisti, ki jih sesta
vijo. Samoupravni organi niso speciali
zirani za iskanje nepravilnosti.

— obveščanje v Elektromehaniki je 
stihijsko in prepuščeno posa
meznikom, ki niso vedno sposobni 
opravljati te zelo zahtevne naloge v 
temeljnih organizacijah. Prav nepra
vočasno ali pomanjkljivo obveščanje 
povzroča negodovanje delavcev, ki 
zahtevajo, da so za samoupravljanje 
bolje informirani.

Področju obveščanja smo na posve
tu namenili posebno predavanje in 
razpravo. Kazimir Mohar, glavni ured
nik glasila TOZD TEA nam je nazorno 
prikazal pomen in uspehe tega infor
matorja med delavci. Težave, ki se 
pojavljajo pri izdaji tega glasila, od
tehtajo uspehi. Sklenili smo, da tej 
tematiki namenimo poseben delovni 
posvet, saj smo spoznali, da je le 
dobro obveščanje osnova za kvalitet-

Njun uspeh 
naj vzpodbudi 
še druge

Naši strokovnjaki, ki delajo na te
renu, kjer sodelujejo pri montaži in 
preizkušanju raznih vrst telefonskih 
central, uspešno rešijo marsikatero 
zahtevo investitorjev. Včasih poeno
stavijo montažo, drugič spet povečajo 
zmogljivost centrale itn. Le malokdaj 
prijavijo svoje izboljšave organizaciji, 
ki centralo proizvaja. Zato te inovacije 
ostanejo „skrivnost“. Zanje vedo le 
avtorji in kvečjemu še razvojni odde
lek.

Svetozar Miličevič
Svetozar Miličevič in Pavle Cvetko

vič iz DO Iskra Commerce sta ravnala 
drugače. Svoje izboljšave sta prijavila 
Komisiji za inovacije v DO Iskra Elek
tromehanika. Pred kratkim sta bila v 
Kranju, kjer sem se z njima pogovarjal 
o njunem inovacijskem predlogu, ki ga 
je komisija medtem že potrdila.

Oba inovatorja že vrsto let delata 
na področju telefonije, S. Miličevič 
kot glavni projektant v sektorju tele
komunikacij v beograjskem predstav
ništvu Iskre Commerce, P. Cvetkovič 
pa je tehnolog v oddelku telefonije v 
beograjskem servisu TOZD Servis.

Po več kot polletnih prizadevanjih 
in marljivem delu v popoldanskem 
času jima je uspelo zasebno centralo 
PABX 25 C, izdelek TOZD TEL na 
Blejski Dobravi, spremeniti v končno 
omrežno telefonsko centralo. Poime
novali so jo PABX 25 CO. Ta prede
lana centrala se lahko vključi tudi v 
lastno telefonsko omrežje, kar je zelo 
pomembno za vse uporabnike, ki 
imajo lastna telefonska omrežja npr. 
JLA, UJV, elektrogospodarstvo, želez
nice, večje OZD. Inovacije bodo z do
ločenimi prilagoditvami uporabljive 
tudi za ostale serijske centrale.

Preseneča predvsem dejstvo, da sta 
inovacijo izpeljala z minimalnimi pre
delavami in presegla vsa pričakovanja.

no odločanje in gospodarjenje.
Uspel posvet mladih DO Elektro

mehanika smo zaključili s sprejemom 
naslednjih sklepov in nalog:

L v ZSM moramo vso skrb name
niti obveščanju in izobraževanju. Za 
strokovna področja moramo zadolže
vati mlade strokovnjake. Redno 
moramo biti obveščeni o poslovanju, 
ukrepih za izboljšanje produktivnosti 
in o delovanju delegatov v samouprav
nih organih.

2. delo na področju kadrovanja v 
ZSM moramo razširiti na kadrovanje 
na delovna mesta. Nujno je, da vodstva 
mladinskih organizacij obravnavajo 
razpise za zasedanje pomembnejših 
delovnih mest. Seveda bomo do tega 
upravičeni, če bomo sprotno obrav
navali proizvodno problematiko in s 
tem izobraževali možne kandidate.

3. mladi komunisti še vedno niso 
nosilci dela v ZSM, čeprav je ta naloga 
zapisana v statutu ZKJ. Nujno je, da 
00 ZK ustanovijo aktive mladih ko
munistov, ki bodo odgovorni za delo 
med mladimi.

4. prepočasi in nenačrtno vzpod
bujamo mlade inovatorje. Vodstva OO 
ZSM morajo mladim pomagati, jim 
preskrbeti literaturo, od poslovodnih 
organov in komisije za inovacije pa 
zahtevati javne razpise za inovacije in 
izboljšave ter jim omogočiti uveljavlja
nje predlogov.

5. rešitev za vzpodbudnejše nagra
jevanje ne moremo iskati v sistemu 
razredov in ocen. Tvorno se moramo 
vključiti v uveljavljanje nagrajevanja
P° delu' Jože Hribar

Pavle Cvetkovič
Seveda ni šlo brez zatikanj. Podpore 
in priznanja sta bila deležna s strani 
razvojnega oddelka in TOZD Prodaja 
v Ljubljani, kar je mnogo pripomoglo, 
da sta vztrajala z iskanjem novih, bolj
ših rešitev do končnega uspeha.

Prototip takšne centrale je že 
montiran pri enem od kupcev. Centra
la PABX 25 CO je torej že uspešno 
prestala funkcijski preizkus. Za to
vrstne centrale, ki so cenejše in upo
rabnejše, vlada precejšnje zanimanje. 
V TOZD TEL na Blejski Dobravi naj 
bi v prihodnjih dveh letih izdelali 100 
takih central in pri vsaki prihranili 
preko 25 milijonov dinarjev. Na tej 
osnovi bosta avtorja prejela 767.000 
din v enkratnem znesku.

Svetozar Miličevič in Pavle Cvetko
vič sta tudi z objavo tega prispevka 
želela pozvati sodelavce, ki uspešno 
rešujejo številne probleme in želje 
uporabnikov telefonskih central, naj 
pogumneje prijavljajo svoje izboljšave 
DO Elektromehanik", ki jim bo nudila 
vso podporo in priznanje. Nadaljnja 
krepitev inventivne dejavnosti je 
namreč zelo pomembna in potrebna 
za čimhitrejši razvoj naše telefonije.

Alojz Boc

ZAHVALA

Ob odhodu v pokoj se 
zahvaljujem sodelavcem za lepo 
darilo. Še naprej jim želim 
mnogo delovnih in osebnih 
uspehov

Marija Sfiligoj.

ZAHVALA
Ob odhodu v pokoj se iskre

no zahvaljujem vsem sodelav
cem in sodelavkam v TOZD Sti
kala za dolgoletno sodelovanje, 
kakor tudi za prejeto darilo.

Vsem zaposlenim v TOZD in 
DO Iskra Elektromehanika pa 
želim zdravo in uspešno novo 
leto 1981

Peric Marija
V_________J

IZ ŽIVLJENJA NAŠIH UPOKOJENCEV

Ob upokojitvi Janeza Ravnikarja m
Nekaj tednov po odhodu v 

pokoj smo obiskali Janeza Rav
nikarja, dolgoletnega Iskraša in 
sodelavca Šolskega centra 
SOZD Iskra v Kranju. Vesel je 
bil obiska, saj se v tem zimskem 
vremenu kar malce dolgočasi. 
Ko človek po 33.1etih dela osta
ne doma, se težko privadi na 
spremembe, je povedal J. Rav
nikar.

Pogovor je stekel o začetkih. 
Zaposlil se je maja 1947. v 
Iskrini orodjarni v Kranju.

,Kot brusilec orodij sem delal v 
orodjarni 10 let. Leta 1957. sem pre
šel v pripravo dela na takratni Indu
strijski šoli Iskra, kjer sem delal kot 
tehnolog. Nazadnje sem bil brusilec 
rezilnega orodja, opravljal sem tudi 
okroglo in ploščinsko brušenje. Zadnji 
dve leti sem tudi inštruiral brušenje na 
poklicni šoli.11

. V teh letih dela v šolskem centru je 
poleg veselih preživel tudi nekaj gren
kih uric, vendar se teh raje ne spo
minja. Z veseljem se spominja dela v 
aktivu Zveze borcev, okrog j)et let je 
bil predsednik aktiva v SC Iskra.

Uspešno so sodelovali z aktivom ZB 
SOZD Iskra in z ostalimi družbeno
političnimi organizacijami na obeh 
šolah. Ravnikar je bil zadnja leta tudi 
član sveta ŠC in član odbora za OD.

Najbolj je užival v planinah, kamor 
je z mladimi pogosto zahajal. Nekaj 
časa je bil gospodar doma, ki ga ima 
ŠC na Zelenici.

,,Sem tudi planinski vodnik, zato 
sem skoraj vsako nedeljo v hribih. S

Po marljivem dolgoletnem delu je ce
Janez Ravnikar odšel v zasluženi or
pokoj de

SJ
planinarjenjem se ukvarjam že od 17- se
leta. Za seboj imam že ,,Pot prijateljst
va" (30 vrhov). Kot član PD Iskra sena 
se udeležil številnih pohodov, ki jih 
organizira društvo, ali sekcija v Elek
tromehaniki. Rad bi prejemal glasilo 
Iskra in obdržal stike s planinci.1

Vsa leta so v ŠC Iskra veliko go
vorili o gradnji novega centra, pa še | 
vedno ni vse jasno. Težave zaradi pr o- 
storske stiske pa so vedno večje, je še 
opozoril Janez Ravnikar.

„Rad bi še nekaj časa delal," je po- |j 
vedal ob koncu pogovora, „bodisi v I 
svojem poklicu, ali kot oskrbnik kake 
planinske postojanke. Sodelavcem v 
SC Iskra in kolektivu SOZD Iskra pa g 
želim uspešen razvoj."

Tatvine in družbena zavest
Delavci Uprave javne varno

sti so te dni odkrili več delav
cev, ki so si v Rkri Elektrome
haniki prisvajali izdelke in ma
terial — Družbena lastnina je 
premalo zavarovana — Več 
bomo morali storiti za zavaro
vanje

Delavci Uprave javne varnosti iz 
Kranja so v razgovoru v Iskri Elektro
mehaniki povedali, da so odkrili več 
delavcev iz naše delovne organizacije, 
ki so sami ali s pomočjo svojih prija
teljev odnašali domov različni ma
terial. Vrednost pri osumljenih najde
nega blaga znaša okrog 150.000 din. 
Številka ni visoka, preseneča pa obseg 
dejanj, ki daje slutiti, da najdeni ma
terial in izdelki niso edini.

Vzrokov za takšno stanje je več, 
med poglavitnejšimi lahko naštejemo 
pomanjkljiv nadzor v skladiščih in na 
delovnih mestih in večje število delav
cev, ki se doma ukvarjajo s popoldan
sko obrtjo, pri kateri elemente iz Iskre 
lahko uporabljajo. Ugotavljamo, da 
delavci nosijo iz tovarne različne iz
delke, značilen je primer, da so odne
sli večje število plastičnih škatel in jih 
uporabljajo v zmrzovalnih skrinjah; 
ena izmed kršiteljic je postopno od
nesla celo serijo telefonskih aparatov 
in še bi lahko naštevali.

V delovni organizaciji, kjer je veli
ko število nezadostno zavarovanih

skladišč, večje število izhodov, neevi- 
dentiran material na delovnih mestih 
in kjer se veliko materiala in izdelkov 
lahko koristno uporabi, je vsekakor 
težko zagotoviti ustrezno zavarovanje.

V zadnjem času so se pojavile tudi 
pogoste tatvine denarnic, ukraden je 
bil žepni računalnik, škornji in celo 
lončnice. V posamezne prostore pri
hajajo ljudje, ki tam nimajo kaj iskati 
in za katere se ve, da ne prihajajo z 
dobrimi nameni.

Tatvine materialov povzročajo pre
cejšnjo škodo tudi zato, ker se no mo
rejo kompletirati serije.

Razmere, ki so nastale, zahtevajo 
takojšnje in učinkovito ukrepanje. 
Več poudarka moramo dati na druž
beno zavest, da smo vsi dolžni varo
vati družbeno in zasebno premoženje, 
onemogočiti negativne pojave, pred
vsem pa sporočiti vse ugotovitve var
nostni službi. Večjo odgovornost 
imajo tudi vodje dela, predvsem pa 
mojstri, ki po mnenju delavcev UJV 
posvečajo premajhno pozornost ma
terialom.

Proti kršilcem bodo uvedeni di
sciplinski in kazenski postopki, vendar 
je za preprečitev tatvin potrebno sto
riti več. Treba je izvesti ukrepe, ki 
bodo onemogočili prisvajanje posa
meznikom v škodo nas vseh.

— lin

To ni slika iz skladišča. To je le del materiala in izdelkov, ki so ga delavci UJV 
našli pri delavcih Iskre.

4. STRAN ISKRA
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PREJELI SMO...

Generalni direktor
skupnosti J PTT na obisku v Celju

Na povabilo ptt delavcev Slovenije zvez Jugoslavije tov. Čedo Mokole, 
se je v času od 11. 12. do 13. 12. predstavniki republiškega in občin- 
1980 mudil v Celju generalni direktor skega odbora prometa in zvez sindi- 
Skupnosti JPTT tov. Gojko Sekulov- katov, predstavniki ZOPTT Slovenije, 
siti. Gostitelj je bilo Podjetje za ptt - predstavniki SOZD Iskra, ki opravlja 
promet Celje. Ves čas obiska je bil montažna dela v novem TC, predstav- 
namenjen razgovorom in sestankom o niki drugih družbenopolitičnih orga- 
problematiki stanja in razvoja ptt nizacij občine, regije in republike ter 
prometa, o povezovanju in razvoju predstavniki našega podjetja, 
proizvajalcev opreme za ptt dejavnost, Po uvodni predstavitvi podjetja in 
o samoupravni organiziranosti in orga- prikazu njegove nadaljnje usmeritve 
niziranosti, vlogi in dejavnosti samo- je sledila razprava, ki je opredelila sta- 
upravnih interesnih skupnosti za ptt nje razvoja ptt dejavnosti Slovenije v 
promet. odnosu do drugih republik in odnos

Prvi dan obiska je bil namenjen ter razvoj jugoslovanskega sistema 
ogledu novega telekomunikacijskega zvez do zunanjega sveta. Ugotovitve 
centra na Golovcu, po ogledu pa je bil so bile, sicer nam vsem že tako znane, 
organiziran razgovor v katerem so so- da na tem področju v Jugoslaviji 
delovali razen generalnega direktorja močno zaostajamo, da pa tudi v krat- 
SJPTT Gojka Sekulovskega tudi pred- kem obdobju vsega tega seveda ni 
sednik odbora sindikatov prometa in moč nadomestiti. To je stvar procesa

Gost v pogovorih s predstavniki Elektromehanike in PTT Celje.

Srečanje
upokojencev

V soboto, 13. 12. 1980 je bilo že 
tradicionalno srečanje upokojencev 
Iskre Elektromehanike, ki se vsako 
leto zberejo, da skupno proslavijo 
odhod starega leta. Letos je bilo na 
srečanje povabljenih 1.030 upoko
jencev, vabilu pa se jih je odzvalo prek 
900, kar je zelo dober obisk. Upoko
jenci so sprejeli koledar in vsak po 
500 din za novoletni priboljšek. Sre
čanja z upokojenci so se udeležili tudi 
direktorjitemeljnih organizacij in 
predstavniki družbenopolitičnih orga
nizacij in organov samoupravljanja. Za 
veselo razpoloženje je poskrbel har
monikarski orkester Glasbene šole 
Kranj pod vodstvom Anice Jekovec.

Zbranim je to pot spregovoril 
Franc Orel, vodja kadrovske službe, ki 
je zbranim nanizal letos dosežene re
zultate in jih seznanil z načrti v bo
doče.

Upokojenci so se zanimali za vse, 
kar je novega, saj delo in poslovanje 
Iskre budno spremljajo,, v glavnem 
preko glasila Iskra.

N. Pavlin

Novo vodstvo 0K ZSMS Kranj
Na volilni programski seji Občinske 

konference ZSMS Kranj 27. novembra 
so mladi obravnavali in sprejeli oceno 
o položaju mladih in uresničevanju 
vloge Zveze socialistične mladine v 
občini. Temeljita in kritična ocena 
dosedanjega dela mladine v občini 
ugotavlja pasivnost pri prizadevanjih 
na vseh področjih družbenega načrto
vanja. Mladi so še vedno precej odsot
ni v procesu oblikovanja in izvajanja 
kadrovske in štipendijske politike, nji
hova beseda je premalo odmevna v 
zaposlovanju mladine pri napredo
vanju mladih na delovnih mestih, na 
področju razporejanja in delitve do
hodka. Prava problematika se pojavlja 
glede stanovanjskih vprašanj in vpra
šanja študentskega doma. Premalo 
odločilna je mladina v sistemu izobra
ževanja, v aktivnostih SZDL, sindikata 
in v sodelovanju mladih v delegacijah.

V oceni so bile podane organi
zacijske podrobnosti delovanja tako 
osnovnih organizacij v šolah, krajevnih 
skupnostih in združenem delu, kot 
tudi same občinske konference ZSMS 
in njenih organov. Ocena vsebuje tudi

delo na področju interesnih dejav
nosti.

Na podlagi razprave in sprejetih 
ocen so bila podana stališča in usme
ritev za nadaljnje delo organov in 
organizacij ZSMS v občini za nasled
nje mandatno obdobje. Za predsedni
co je bila izvoljena Nada Bogataj— 
Kržan, za podpredsednika Aljoša 
Drobnič in za sekretarja Franc Ko
zina.

Se nekaj besed o novem sekretarju:
Franc Kozina, 28-letni orodjar je 

bil zaposlen v Iskri Elektromehaniki v 
TOZD TSD. Končal srednjo poli
tično šolo in je član ZKJ od leta 
1970. Že vrsto let je aktiven v mladin
ski organizaciji, kjer je opravljal več 
odgovornih funkcij. Bil je predsednik 
OO ZK, član organov OK ZSMS, 
predsednik komisije za IPD pri KS 
ZSMS v Iskri. Aktiven je bil tudi v 
drugih organizacijah in samoupravnih 
organih. Do sedaj je bil predsednik 
upravnega odbora TSD in vodja de
legacije krajevne skupnosti.

Drago Papler

in dolgoročne vsklajene politike, s 
podporo družbe in sodelovanjem upo
rabnikov ptt storitev organiziranih v 
ustrezne samoupravne asociacije.

Razgovor je bil usmerjen tudi v 
težnjo poenotenja sistema zvez na ju
goslovanskem prostoru, o problemih, 
ki jih imajo proizvajalci ptt opreme in 
možnostih tesnejšega poslovno tehnič
nega sodelovanja med proizvajalci ptt 
opreme na eni strani in uporabniki nji
hovih proizvodov na drugi. Seveda pa 
je vse pogojeno z medsebojnim spo
razumevanjem, delitvijo dela, progra
mov in z enotnim nastopom na jugo
slovanskem in zunanjem tržišču, se
veda pa bre: obremenjenosti velikih in 
malih, vplivnih ali manj vplivnih, 
ampak na osnovi zdrave ekonomske 
logike.

Tudi glede opredelitve za centralo 
in sistem zvez, kot smo se zanj odlo
čili mi v našem podjetju, pomeni velik 
skok, napredek in tehnološka prido
bitev v jugoslovanskem prostoru. Vsi 
novi sistemi lahko predstavljajo samo 
dopolnjevanje in izpopolnjevanje 
takšnih sistemov.

Drugi dan razgovora je bil na
menjen delovanju in organiziranju SIS 
za ptt promet na vseh ravneh in o na
daljnjem razreševanju družbenoeko
nomskih odnosov in programov raz
voja. Na razgovoru so sodelovali pred
stavniki R SIS ptt prometa Slovenije, 
predstavniki OSIS ptt Celje predsed
nik Skupščine občine Celje tov. Ma
rolt Jože in predstavniki DPO Občine 
Celje.

Drago Horvat je v imenu OSIS ptt 
Celje pozdravil goste in predstavil 
organiziranje ter delovanje OSIS ptt 
prometa Celje. Še posebej je izpostavil 
ustanavljanje Enot SIS ptt prometa po 
občinah celjske regije, ki predstavljajo 
temeljno Samoupravno organiziranje 
uporabnikov ptt storitev.

Izpostavil je tudi vprašanje zdru
ževanje sredstev uporabnikov in po
udaril, da se sredstva zbirajo kot ne
povratna in da v zvezi s tem delegati 
tudi ne postavljajo vprašanj. Zahtevajo 
pa njihovo namensko porabo v pla
niranih rokih in seveda tekoče obve
ščanje o njihovi uporabi.

Razprava je potekala tudi v smeri 
ustanavljanja Zveze SIS za ptt promet 
Jugoslavije, ki je pravkar v fazi usta
navljanja. To je seveda nadaljnji korak 
v procesu odmiranja državne oblasti 
tudi na tem področju. Ustvarjeno je 
bilo mnenje, da bi zveza SIS pripo
mogla k uspešnejšemu razvoju ptt pro
meta v Jugoslaviji in enotnejšemu ter 
lažjemu razreševanju odprtih vprašanj.

Tako bi v Zvezi SIS PTT delegati 
lahko ugotavljali in določali tiste 
skupne interese in zagotavljali pogoje 
za njihovo uresničevanje, ki imajo 
pomen za vso državo in izven, zlasti 
pa sodelovanje pri določanju cen ptt 
storitev, določanje globalne politike 
razvoja ptt Jugoslavije, usklajevanje 
razvoja in delovanje sistemov, tt zvez 
na območju Jugoslavije, zagotavljanje 
materialnih pogojev za uresničevanje 
sprejetih programov razvoja in vse kar 
je, oz. bi moralo biti skupnega po
mena.

Prav te usmeritve bi moral zajemati 
tudi osnutek zvezner Zakona o te
meljih sistema zvez, ki pa v sedanjem 
besedilu še vedno ne upošteva usta
novitve Zveze SIS ptt prometa ampak 
še nadalje krepi državno oblast na 
drugi strani pa zmanjšuje pristojnost 
JPTT na področju, ki bi lahko vpli
valo na zagotavljanje nemotenega in 
skladnega delovanja ptt prometa, kot 
tudi tehnološko enotnega sistema, ki 
je v interesu cele države.

Prav zaradi teh razlogov je bil na 
razgovoru izražen interes, da po
spešimo proces samoupravnega inte
resnega organiziranja na vseh ravneh, 
zlasti pa tam, kjer SIS še niso usta
novljene. Seveda pa ustanavljanje SIS 
ne sme povzročiti širjenje strokovnih 
služb v teh interesnih Skupnosti, še 
posebej na zvezni ravni, saj naj bo to 
le mesto, medsebojnega dogovarjanja, 
sporazumevanja in vsklajevanja stališč.

Lahko ugotovimo, da je bil obisk 
generalnega direktorja SJPTT in pred
sednika sindikatov prometa in zvez 
Jugoslavije v Celju ploden, še posebej 
zaradi oblikovanih stališč, ki jih bomo 
lahko prenesli v vse sredine pri obli
kovanju konkretnih nadaljnjih usme
ritev naše dejavnosti in samoupravne 
organiziranosti.

Jure Vovk

Na ogledu centrale v Celju

DO ZMAJ

Zmaj — vse bolj
V obdobju pred sprejemanjem te

meljev plana temeljnih in delovnih 
organizacij ter celotne sestavljene 
organizacije je vodstvo SOZD Iskra 
pred dnevi obiskalo tudi našo baterij
sko tovarno, tovarno Zmaj v Ljub
ljani. Na tem srečanju so Zmajevi vo
dilni delavci seznanili Antona 
Stipaniča in druge člane KPO SOZD 
Iskra, kot tudi predstavnike Iskre 
Commerce z dosedanjim delom tega 
kolektiva, predvsem pa z načrti v pri
hodnjem petletnem obdobju.

Direktor DO Zmaj Franc Smolič 
ter delavci v samoupravnih in družbe- 
no-političnih organih tovarne so med 
pregledom dela v nekaj zadnjih letih 
opozorili predvsem na velik uspeh 
tega kolektiva — na zgraditev nove to
varne. Pri tem pa je bila ta investicija v 
glavnem namenjena le v zgraditev no
vega poslopja, medtem ko denarja za 
posodobitev strojnega parka, ki je do
trajan in zastarel, niso imeli.

In prav vlaganju v tehnologijo bodo 
do leta 1985 namenili vso pozornost, 
kajti sedanji stroji jim ne omogočajo 
niti količinske niti kakovostne proiz
vodnjo, pri čemer je Zmajeva usme
ritev v izvoz še toliko bolj zaostrila 
problem zastarelosti strojnega parka. 
Zmaj bo do konca bližnjega srednje
ročnega obdobja investiral približno 
90 milijonov dinarjev, in to, kot so 
poudarili na pogovoru z vodstvom 
SOZD, izključno za posodobitev 
obstoječe opreme in povečanje zmo
gljivosti.

Med pomembnejša vlaganja uvršča
jo vlaganja v proizvodnjo domačih su
rovin — mangana in elektrolitskega 
papirja. Gre dejansko za sovlaganja z 
drugimi „baterijaši“ v Jugoslaviji. Za
vedati se namreč moramo, da so bile 
jugoslovanske tovarne baterij doslej 
izključno vezane na uvoz mangana 
kot najpomembnejše surovine pri pro
izvodnji baterij. V Zmaju se 
zavzemajo, da bi skupaj s Croatio iz 
Zagreba, Teslo iz Gospiča in še kom 
drugim usposobili rudnik mangana v 
BIH, da bi bil sposoben tehnološko 
oplemenititi rudo in tako zagotoviti 
baterijašem prepotrebno surovino, s 
tem pa družbi prihraniti precejšnja 
devizna sredstva. Podobno je tudi z 
elektrolitskim papirjem, ki ga zdaj 
uvažajo, nosilec investicije pa bi mo
rala biti katerakoli od papirnic ob 
sovlaganju tovarn baterij in morebit
nih drugih interesentov.

Kot smo že omenili, je velik del 
investicijske vsote namenjen poso
dobitvi strojne opreme. Že prihodnje 
leto - menda kar v prvih mesecih - 
6o v Zmaju začela „ropotati“ nova 
linija za izdelavo alkalnih baterij. 
Stroje jim je izdelala strojna fa
kulteta, tehnologija pa je Zmajeva. Ob 
tem stroju za baterije R6 želijo že 
takoj v letu 1982 postaviti še napravi 
za proizvodnjo alkalnih baterij R20 in 
R14. Verjetno to ne bo tako lahko, 
delno zaradi denarja, delno pa tudi 
zato, ker so že zdaj precej utesnjeni in 
bodo zatorej morali misliti tudi na 
zgraditev nove dvorane kot prizidka 
sedanjemu objektu. Predvidoma bo 
obsegala okoli 2.000 kv.m.

Verjetno ste že na prodajnih po
licah različnih trgovin opazili lične 
svetilke z Zmajevim napisom. Zmaj se 
je namreč letos usmeril tudi v pro
gram proizvodnje svetilk, ki ga name
rava seveda razširiti in izpopolniti tudi 
v prihodnjem petletnem obdobju. Ve
čina proizvodnje delov za svetilke je 
zdaj pri kooperantih, sčasoma pa

v izvoz

bodo verjetno v Zmaju odprli tudi 
oddelek, če ne kar TOZD za proiz
vodnjo svetilk.

Za zdaj naj bi proizvodnja ostala v 
obeh temeljnih -organizacijah — v 
Ljubljani in Šentvidu pri Stični. Oba 
kolektiva bosta izdelovala tiste svetil
ke, ki pač „kurijo“ baterije, ki jih iz
deluje ena ali druga organizacija.

Poleg omenjenih investicijskih vla
ganj pa je beseda med predstavniki 
Zmaja in vodstva SOZD Iskra nanesla 
tudi na morda najpomembnejše po
dročje Zmajeve usmeritve v prihod
njem obdobju — v izvoz. Zmaj prak
tično ni bil izvoznik do lanskega leta, 
ko pa je izvozil že za 220 tisoč do
larjev.

Za letos so si zastavili dvakratno po
večanje izvoza — 475* tisoč dolarjev, 
ob tem pa kaže celo, da bodo že tako 
in tako pogumni izvozni načrt presegli 
kar za 80 % in na tuje prodali za okoli 
900 tisoč dolarjev baterij. Za prihod
nje leto načrtujejo podoben trend 
rasti kot letos, tako da bodo predvi
doma izvozili kar za milijon 600 tisoč 
dolarjev baterij, seveda so to izredni 
skoki, hkrati pa tudi hude obveznosti. 
V naslednjih štirih letih bo ta rast ne
koliko padla in se bo izenačila z letno 
rastjo Iskrinega izvoza ki je okoli 25 — 
odstotna.

Omenili smo, da je izredno pove
čanje izvoza velik uspeh, hkrati pa 
tudi obveznost. In ta obveznost je 
predvsem v tem, da bo moral Zmaj v 
prihodnje nameniti dosti več pozor
nosti prav kakovosti baterij — zapi
ranju baterij proti iztoku, trajanju, 
izgledu itd. In tudi temu so v okviru 
investicij namenili vso pozornost.

Kot že rečeno, so trenutno v Ju
goslaviji tri tovarne baterij — poleg 
Zmaja še Croatia iz Zagreba in Tesla iz 
Gospiča. Dosedanje sodelovanje med 
temi tremi baterijaši je bilo sila raz
lično — enkrat uspešno, drugič manj. 
Vsi trije so se končno začeli le zavze
mati, da bi že v prihodnjem letu usta
novili poslovno skupnost ter v okviru 
nje reševali obstoječe probleme, ali pa 
skrbeli za delitev dela, preprečevanje 
nelojalne konkurence, za preskrbo s 
surovinami in repromaterialom itd.

Beseda je na tem srečanju nanesla 
tudi na kadrovsko problematiko v 
Zmaju. Zmaj v dosedanjih petih letih 
ni dodatno zaposloval, saj mu je uspe
lo z odpravljanjem ročnega dela iz
boljšati kadrovsko strukturo. V pri
hodnjem srednjeročnem obdobju bo 
rast števila zaposlenih le za 1 %.

Lado Drobež
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DO AVTOELEKTRIKA

SESTANEK MLADIH AVTOELEKTRIKE

Z novim programom v novo leto
Tako plodnega, vsebinsko, dovrše- vzrokov za približno 100.000 vozil 

nega in delovnega srečanja mladih, manj, kot je načrtovala. Te posledice 
kakršno je bilo pretekli petek v novo- pa je seveda še kako čutiti tudi v 
goriški Iskri — Avtoelektriki, že dolgo Avtoelektriki.
ni bilo. Na skupni seji so se sešli člani V nadaljevanju je glavni direktor 
Koordinacijskega sveta ZSMS te DO, spregovoril tudi o predvidevanjih za 
sejo sta vodila predsednik sveta Alek- naslednje srednjeročno obdobje, po- 
sander Miljavec in sekretar Vojko sebej za novo leto, ki je pred nami. 
Velikonja z namenom, da se pred izte- Pričakovati je še težje gospodarsko 
kom leta še enkrat seznanijo, v leto, je dejal, še bolj zaostrene pogoje 
kakšnem gospodarsko — ekonomskem gospodarjenja na vseh področjih, 
položaju je trenutno Avtoelektrika, Priča bomo vehki recesiji v avtomobil- 
kjer je okrog 1000 mladih, da pregle- ski industriji, saj so celo na razvitem 
dajo delo vseh osnovnih organizacij zapadu že močno pričeli z znižanjem 
ZSMS v tem tekočem letu ter da proizvodnje avtomobilov, to pa vpliva 
skupno pregledajo obširen program tudi na izvoz Avtoelektrike, ki že čuti 
dela za naslednje obdobje. Vabilu, naj te posledice. Zato bo treba vložiti 
prisostvujejo njihovemu srečanju, so mnogo časa, volje in znanja v osva- 
se odzvali tudi glavni direktor Peter janje nekaterih novih, perspektivnejših 
Mivšek, predsednik mladih v SOZD izdelkov, ki bodo imeli tudi veljaven 
Iskra Iztok Urbanc in predsednik no- „potni listi1-
vogoriške mladine Andrej Kampara. Se bolj bomo zato morali, če se 

Po uvodnih besedah in prisrčnem bomo hoteli upreti negativnim tež-

Mladirr je govoril tudi glavni direktor DO Peter Mivšek

pozdravu predsednika mladih je naj
prej spregovoril glavni direktor Avto
elektrike Peter Mivšek. Orisal je tre
nutni gospodarski položaj in dal po
seben poudarek oceni proizvodnih in 
prodajnih rezultatov. Kljub večkrat-

njam na mednarodnem trgu in našim 
notranjim problemom, posvetiti vso 
pozornost našemu boljšemu delu, var
čevanju, delovni disciplini itd.

Mladi so na-to pregledali dosedanje 
delo, ki je slonelo predvsem na uve-

Po že utečeni navadi je predsedstvo koordinacijskega sveta ZSMS Iskre 
— Avtoelektrike poslalo vabilo ti d ostalim družbenopoUtičnim organi
zacijam v Avtoelektriki — sindikatu, komunistom in borcem, saj so se
stanek pripraviU na res pomembnem in delovnem nivoju, vendar njihove 
udeležbe ni bilo, (le predstavniki sindikata so se opravičili). Torej zaman 
venomer poudarjamo, da je ena izmed pomembnih dejavnosti vseh DPO 
tako na nivoju temeljne, kot delovne organizacije prav medsebojno tesno 
sodelovanje, izmenjava izkušenj in povezanost. V tem primeru očitno ni 
bilo tako. Sicer vzroka za neudeležbo na sestanku ne vemo, takega spo
drsljaja pa si predstavniki omenjenih političnih organizacij ne bi smeli 
privoščiti. Mladi so najprej to opazili...

"'N

nim težavam s preskrbo določenih 
vrst repromaterialov, so rezultati pro
izvodnje solidni, torej je realno pri
čakovati, da se bodo približali plani
ranim. Tudi prodajni uspehi se kažejo 
v okviru načrtovanih, vendar vpliva 
nanje tudi delež povišanja cen izdel
kom, opaziti pa je dokajšnjo stagna
cijo na področju prodaje, saj je jugo
slovanska avtomobilska industrija 
naredila letos iz takšnih ali drugačnih

Ijavljanju družbenoekonomskega in 
samoupravnega položaja mladega de
lavca. Sicer pa, tako je bilo ugotov
ljeno, je ta mladinska organizacija 
med najbolj delavnimi tako v občin
skem, kot v merilu naše SOZD Iskra. 
Tej ugotovitvi sta botrovala tudi oba 
predsednika Andrej Kampara z občin
skega stališča ter Iztok Urban s sta
lišča SOZD.

Potem, ko so pregledali širok pro-

TOZD ŽARNICE

Letna konferenca mladih
Mladi iz TOZD Tovarna žarnic smo 

se v soboto, 13. decembra zbrali, da 
pregledamo dosedanje delo in podamo 
smernice za naslednje obdobje. Konfe
renco smo organizirali s pomočjo 
samoprispevka članov OO ZSMS v 
gostišču Slamič ter na ta način zdru
žili delo z zabavnim večerom, ki je 
konferenci sledil.

Poleg dokaj velikega števila članov 
naše OO so se konference udeležili 
tudi vodja TOZD, vodje nekaterih 
služb, predsednica sindikata, sekretar 
OOZK, predstavnik KS ZSMS SOZD 
ter predsednik KMD občine Ljublja
na—Šiška.

Kritično smo ocenili delo v pre
teklem letu, ugotovili smo, da je bilo 
zadovoljivo, premalo pa smo se trudili 
na področju informiranja, kar naj bo 
ena od glavnih nalog v naslednjem 
obdobju. Lahko rečemo, da je bilo 
tudi sodelovanje s sindikatom ter 
OOZK zelo dobro, saj smo tudi tri 
mlade delavke" iz naših vrst predlagali 
za sprejem v ZK. Članstvo v naši OO

ZSMS pa se je v tem letu povečalo kar 
za 15 %. Dobro pa smo skrbeli tudi za 
kulturo, šport in rekreacijo in seveda 
zabavo mladih naše TOZD.

Program dela za naslednje obdobje 
je sicer dokaj ambiciozen, vendar ga 
bomo z malo več volje in prizadevanja 
tudi uresničili. Seveda pa bo potrebno 
več sodelovanja vseh članov in ne 
samo ožjih „aktivistov“

V nadaljevanju konference smo 
sprejeli nova pravila o delovanju OO 
ZSMS in predsedstva OO, saj so bila 
stara že močno zastarela in neaktual
na.

V razpravi pod „razno“ pa smo se 
pogovorili o delegatskem sistemu, o 
delovanju mladih delegatov ter o mož
nostih boljšega delovanja le-teh.

V zabavi s plesom, ki je konferenci 
sledila, pa so sodelovali prav vsi ude
leženci, kar za „uradni“ del ne mo
remo trditi. No, kljub temu menimo, 
da je prav, da tudi na ta način pri
vabimo še več mladih k sodelovanju v 
OO ZSMS TOZD Žarnice. U. I.

gram dela za naslednje mandatno ob
dobje, le-ta obsega 16 poglavitnih 
točk, se je razvila živahna razprava. 
Mladi so glavnemu direktoiju naprtili 
kup vprašanj, saj so hoteli njegovo 
udeležbo izkoristiti „sto-od-stotno“, 
svoja stališča in misli pa sta prispevala 
tudi oba gosta — predsednika.

Ker je bil to letošnji zadnji sesta
nek mladih na nivoju DO, so ga izko
ristili še za podelitev priznanj najza
služnejšim mladinkam in mladincem 
ter tistim, ki kakorkoli pomagajo pri 
delovanju mladinske organizacije. Pri
znanje je podelil predsednik Miljavec 
in sicer: Plakete »MLADI AVTO- 
ELEKTRIKE“ so dobili:

Darja Valerjev, Boris Jerič, Ines 
Zorzut, Avguštin Ciuha in Milan Ko- 
res. Priznanja so dobili: Iztok Urbanc, 
Boris Švagelj, Aleksandra Trampuž in 
Boris Kenda. Knjižne nagrade pa so 
dobili: Lea Jančar, Danica Mehlin, 
Vojko Velikonja, Boris Kenda in 
Alojz Zorjan.

Marko Rakušček

Izobraževanje 
iz varstva 
pri delu

s poudarkom na analizi nesreč. Potem 
so si ogledali tri filme. Prvi je prika
zoval varno dviganje, prenašanje in 
odlaganje bremen, drugi je bil posnet 
na temo o varnem delu na stružnicah, 
tretji pa o požarnem varstvu.

Tako izobraževanje se seveda ne 
sme zaključiti brez pismenega pre
izkusa o tem, kaj so slušatelji pridobili 
s seminarjem. Zato so morali izpolniti 
vprašalnik, čigar vsebina je bila vezana 
na delovna mesta, kjer posamezniki

delajo. Rezultati, oziroma odgovori so hege"
'i eshbili po večini po pričakovanju, torej | 

dobri, vendar moramo tu postaviti v 
ospredje delavke in delavce iz tovarne $6. Sl 
velikih zaganjalnikov, saj so bili nji
hovi odgovori med najboljšimi.

Še pohvalo smo dolžni za uspešno j^|||
organizacijo in izvedbo izobraževanja 
v celoti. Ta pripada delavcem v službi i. 
varstva pri delu Jožetu Štruklju, Sto- ll5l| 
janu Pahorju in Aleksandru Žnidarju- 

Marko Rakušček

Slovenija je njegov drugi dom
Novogoriška Iskra — Avtoelektrika 

sicer ne sodi med tiste delovne orga
nizacije, ki zaposlujejo večje število 
delavcev iz drugih jugoslovanskih re
publik, vsekakor pa jih je v temeljnih 
organizacijah s sedežem v Šempetru 
blizu 60. V delovno sredino so se lepo 
vključili, mnogi so postali že pravi 
»domačini11, saj jih je celo po govorici 
težko spoznati, da je njihov dom kilo
metre in kilometre oddaljen od Nove 
Gorice.

Veliko je stvari, ,vi posredno ali pa 
tudi neposredno vplivajo na varno 
delo delavcev ob stroju, na tekočem 
traku, na proizvodnih linijah. Veliko 
skrb tem vprašanjem posvečajo v 
novogoriški Iskri — Avtoelektriki, saj 
nenehno bedijo nad varnim počutjem 
vseh zaposlenih,to pa daje tudi odlične 
rezultate, saj je porast nesreč v ne
nehnem upadanju. Da je temu tako, je 
pripisati veliko zaslugo službi varstva 
pri delu, ki poleg drugega organizira 
za vse zaposlene tudi funkcionalno 
izobraževanje iz varstva pri delu.

Prav te dni se zaključuje tako 
izobraževanje zaposlenih v Avtoelek
triki, saj so preostah le še delavci iz 
tovarne delovnih sredstev, iz tovarne 
žarnic Ljubljana, iz DSSS in TOZD — 
Komerciala, ki se bodo še v tem me
secu seznanili z novostmi s tega po
dročja. Doslej so takemu funkcional
nemu izobraževanju prisostvovali de
lavci iz tovarne malih zaganjalnikov - 
udeležba je bila sto odstotna, iz to
varne generatorjev in elektronike 195 
zaposlenih, iz tolminske Iskre 314 za
poslenih, iz bovške Iskre okrog 100 
delavcev in iz tovarne velikih zaganjal
nikov 492 zaposlenih.

Na obisku v službi varstva pri delu 
so me Jože Štrukelj, Stojan Pahor in 
Aleksander Žnidar seznanili, da se 
tako izobraževanje periodično ponav
lja. Pred dvema letoma je bil zadnji 
tak seminar, letošnji pa je od vseh do
slej najlepše uspel. Pohvahli so se tudi 
z novostmi letošnjega izobraževanja 
napram tistemu izpred dveh let. Le-ta 
novost se nanaša predvsem na upo
rabo avdiovizuelnih metod, to pa po
meni, da so problematiko varstva pri 
delu posredovali udeležencem izobra
ževanja s pomočjo filmov, ki so bili 
prav v ta namen posneti v sami de
lovni organizaciji, v Avtoelektriki.

Naj ob tem še zapišemo, da so bili 
tudi »statisti11 izbrani iz vrst zaposle
nih v Avtoelektriki. Vsekakor mo
ramo poudariti, da je ta novost — 
predvajanje filmov o nepravilnostih, ki 
se ne smejo ponoviti v delokrogu ob 
stroju ali na proizvodni liniji veliko 
bolj zanimiva, tudi pozornost sluša
teljev je bila večja, kot ob golem pri
povedovanju, oz. predavanju.

Poglejmo na kratko še glavne teme, 
s katerimi so se slušatelji seznanili. 
Najprej so pregledali problematiko 
varstva pri delu v preteklih dveh letih

Zgolj po naključju sem spoznal 
24-letnega Dragomiija Joviča, zapo
slenega na liniji serijske proizvodnje v 
tovarni velikih zaganjalnikov, doma iz 
okolice Modriče v Bosni. V kadrovsko 
službo, kjer sem se slučajno mudil, je 
prinesel spričevalo in ponosno rekel:

»Uspešno sem dokončal zadnje štiri 
razrede slovenske osnovne šole11. Seve
da je »postal11 zanimiv tudi zame, saj 
takih primerov ni veliko, zato sem ga 
zaprosil za kratek razgovor.

Cez nekaj dni sem ga zmotil ob 
stružnici, kjer dela na normiran de
lovni čas. Seveda sem se opravičil, saj 
so delovne minute dragocene, Dra
gomir pa mi je dejal v lepi slovenščini: 
»Samo še deset minut in norma bo 
dosežena11. Do konca delovnega časa 
pa je manjkalo še celo uro in pol...

Dragomir, kdaj in kako si prišel v 
Slovenijo?

Pred šestimi leti je bilo, ko me je 
prijatelj zvabil v Novo Gorico. Spo
minjam se, da mi je bilo zelo nerodno, 
prvič sem šel od doma tako daleč. Tu
kajšnji običaji so bili zame tuji, slo
venski jezik mi ni bil poznan. In ven
dar mi je bilo tu izredno všeč. Takrat 
so v naši delovni organizaciji po
trebovali proizvodne delavce, beseda 
je dala besedo in tako sem se zaposhl 
16. decembra 1974 leta. Zadovoljen 
sem z delom. Zaslužim okrog 7000 
dinarjev, včasih tudi več, saj zavisi za
služek tudi od norme, od zadostne 
količine materiala itd.

Dragomir ne izgublja prostega časa, 
ne pozna pohajkovanja. Slovenščine 
se je hitro naučil in prav to ga je vo
dilo, da je pričel obiskovati tudi 
osnovno šolo za odrasle na novo
goriški Delavski univerzi. Štirje razredi 
so mu manjkali, vse štiri pa je uspešno 
dokončal v pičlih dveh letih.

Si imel kaj težav v šoli?
Spočetka je bilo težko, saj sem bil 

za učenje slovenskega jezika samouk, 
proti koncu pa je že šlo. To mi je vlilo 
voljo, da nisem odnehal. Sicer sem na
meraval v popoldansko poklicno šolo, 
vendar je bilo premalo kandidatov, 
zato sem se vpisal na šolo za poklicne 
šoferje. Ne, ne nameravam iti v ta 
poklic, saj mi je tu prav dobro, vendar 
sem spoznal, da človek mora v pro
stem času vedno početi nekaj ko
ristnega, kajti nikdar ne zna dovolj. 
Če bo pričel pouk na poklicni šoli, 
obljubili so nam, da bo to septembra 
prihodnje leto, se bom »prekvalifi
ciral11 s te na poklicno šolo.

Dragomir Jovič

In kako se počutiš daleč proč od 
doma? \ s

Privadil sem se že, vendar me se 
vedno vleče v rodni kraj kamor grem 
ob večjih praznikih in v času letnega ^ 
dopusta. Doma imam še starše, brata : ‘
in sestro, dve sestri pa sta poročeni- J
Ukvarjajo se s kmetijstvom, kar pa m
preveč donosno, zato mislim, da bom 
kar postal Slovenec. Edini pogoj pa je ^ 
seveda stanovanje, brez tega je nemo- 
goče zadovoljiti osnovnim življenj- ^ 
skim pogojem. Sedaj stanujem v pri- 5- . 
vatni sobi, za katero odštejem 700 dip ,f0^ 
mesečno.

Sodelavci in nadrejeni so me 
odlično sprejeli v delovno sredino, 
dobro se razumemo in veliko mi po
magajo. Naj izrabim ta najin pogovor 
za javno zahvalo mojemu vodji Janku 
Bratužu in mojemu preddelavcu ter 
sodelavcem, ki mi kakorkoli po
magajo. S prizadevanjem in vestnim 
delom bom dolg do njih najlepše po
vrnil.
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Čas odmerjen za najin razgovor je test
potekel. Spet je pognal stroj in 
utečeno natančnostjo obdelal še pre
ostale kose ter tako tudi ta dan pre
segel delovno normo.

Naj za zaključek strnem še misel 
njegovega preddelavca: »Ko bi bili vsi 
tako zavzeti in natančni za delo kot 
Dragomir, bi bili tudi rezultati nad 
pričakovanimi11...

Marko Rakušček
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Izobraževanje so organizirali in izpeljali delavci iz službe za varstvo pri delu

Ni kakšna velika ribiška trofeja, je 
pa pravi majhen morski pes. Ujel ga
je zagnan ribič iz novogoriške Iskre 
Avtoelektrike (prosil je, naj ime za
molčimo), ki vedno lovi le v morju 
onkraj strani meje. Seveda ga je po
nosno prinesel pokazat tudi sodelav
cem v Iskro ter povedal, da je imel 
še na carini težave, ker ni imel pot
nega lista. Res namreč. Za spomin 
na edinstveno trofejo pa je nastal 
gornji posnetek.
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(ljub ostrejšim pogojem 
ispešno poslovno leto

..Enajst mesecev smo zaključili z 99 % planske realizacije, se pravi, da 
bomo do konca leta prodali kakih 10 % več, kot smo načrtovali. Tako na 
domačem trgu. V izvozu je nekoliko slabše, kar je vsekakor škoda,“ je 
dejal na seji DS IEZE direktor prodaje Avgust Bregar, ki je ocenjeval 
letošnje poslovno leto. Na tej seji, v torek 9. decembra so razpravljali o 
letošnjem poslovanju, o sprejemanju planskih dokumentov za prihodnje 
leto in prihodnje petletno obdobje in o spremembi Samoupravnega spo
razuma o združitvi v DO IEZE.

še seji DS Industrije elementov,
ern
.ga Gotovo je bila najbolj zanimiva raz- 
ata ftava ob poročilu o poslovanju v le
ni. ošnjih enajstih mesecih in o predvide
ni 'tiijih za gospodarske rezultate letoš- 

nn 'iega poslovnega leta. Predsednik 
l je Poslovodnega kolegija Stane Kovačič 
l0. tieni, da se poslovni rezultati razen 
nj. kino proizvodnje, v decembru ne 
>ri- lQc*0 spremenili. Zato lahko že oce- 
ijn 'jujemo približno sliko letošnjega po

tovanja.
Ocenjujejo torej, da bodo letos na- 

|e<lili v IEZE 26 % več kot lani in to 
‘e ob minimalnem povečanju zapo- 
tenih. Zaposlenost raste le z 2 pro- 
^ntoma letno. Tako so načrtovali ob 
tancu leta 3405 zaposlenih, dejansko 
Pa jih je le 3207 v vsej delovni orga
nizaciji. Zelo optimistično postavljeni 
Proizvodni načrt bodo sicer izpolnili 
k z 82 %, kar pa je kljub temu daleč 
več od lani. Za izpad proizvodnje so 
Precej kriva naročila, ki jih je bilo ob 
totrikcijah manj, nekaj pomanjkanje 
'epromateriala in precejšen izpad izvo
ra.

Kupci seveda zelo previdno naro
pajo in prelagajo breme stabdizacije 
la ramena proizvajalcev. To se pozna 
Pa domačem trgu, delno pa tudi v iz
vozu.

Ob ostrejšem opazovanju posa
meznih proizvodnih uspehov po 
TOZD nam pade v oči podatek, da so 
daleč najboljšo proizvodnjo in delov
no storilnost dosegli v Feritih, kjer so 
v 11 mesecih dosegli ob 98 % zapo
slenih fizični obseg proizvodnje 
110%. Kako jim je uspelo? Čisto 
enostavno. Dosledno so se držali stra
teške usmeritve IEZE in svojo proiz
vodnjo postopoma in sistematično 
avtomatizirajo in iščejo venomer nove 
tehnološke rešitve.

In kakšen je njihov poslovni efekt 
oziroma akumulacija? Odlična, ker so 
prisluhnili najnovejšim dognanjem na 
svetovnem trgu in proizvajajo najso
dobnejši, tehnološko dognan program 
profesionalne kakovosti. Tako imajo 
zagotovljen trg doma in v tujini so 
iskani in cenjeni. Ob tem primeru bi 
se veljalo zamisliti in primerjati tudi 
tiste, ki capljajo s proizvodnjo v višini 
50 — 60 % načrtovanega.

Še ena zanimivost — oziroma lo
gična posledica dobrega gospodarjenja 
v TOZD Feriti. Osebne dohodke so s 
stimulacijami dvignili. Sicer je pa 
znana ekonomska zakonitost: stimu
lacija stimulira visoko proizvodnjo,

tozd keramika vižmarje

Delovna disciplina, ekonomika 

in redno obveščanje — 
glavne sanacijske naloge

DO AVTOMATIKA

Kadrovski delavci Avtomatike 
na seminarju

TOZD Keramika v Vižmarjih se že 
dolga leta bori z izgubami. Pravzaprav 
$e niti točno ne ve, če gre za izgube. 
Keramika in finalista si podajeta vzro
ke eden drugemu. Dejstvo je, da so 
kta nazaj finalisti izgube pokrili in 
vsako leto se je slika ponovila. Letos, 
tii bolje že lani pa so ta začarani krog 
Presekali in - Keramika se je znašla v 
^anaciji. Krivca iščejo v visokem 
■Zmetu, v nizki kvaliteti, v premajhni 
storilnosti. Družbenopolitične organi
zacije in samoupravni organi so pred
lagali to in ono. Sklepov je bilo nešte
to. Efekta pa ni in ni.

V zadnjih štirih letih so zamenjali 3 
direktorje. Pravkar pa so dobili četrte
ga vršilca dolžnosti. V torek, 9. de
cembra je bil zbor delovnih ljudi in 
Volilna konferenca sindikata hkrati. 
Začelo se je ob 13. uri, ob 14. so 
Ugotovili, da je od 190 sodelavcev 
nekaj več kot 30 na „bolniški“, 7 na 
dopustu in nekaj službeno odsotnih. 
Na zboru pa je bilo še 72 članov ko
lektiva, ostali pa so potiho odšli 
domov. Sklepčnosti ni bilo več.

Na volilno konferenco so povabili 
predsednika KO sindikata Iskre 
Janeza Kerna in sekretarja občinske 
sindikalne konference iz Šiške Vladi
mirja Bizovičarja. Prišli so tudi zastop
niki Skupnih služb, družbenopoliti
čnih organizacij Industrije elementov

Otmar Zorn, novi IPO v Keramiki.

in KPO. Pa je tudi ta zbor, po vseh 
preduzetih merah, ob pomoči občine, 
DO, SOZD Iskra in ob nastopni pred
stavitvi novega v.d. direktorja Otmarja 
Zorna izzvenel nekam nelagodno.

Najbrž bo res, kar je v svoji pred
stavitvi dejal Otmar Zorn: „Moramo 
delati, moramo ustvarjati, potem šele 
bomo lahko delili. Troje vrat ima naša 
tovarna. Hodili pa bomo samo skozi 
ena in to ob šestih in ob dveh. Vsi 
bomo morali opraviti svojo dolžnost.

visoka proizvodnja omogoča stimu
lacijo.

Prodaja na domačem trgu bo v 
IEZE letos presežena, nekoliko pod 
planom pa bo izvoz. Direktor komer
ciale je poročal Delavskemu svetu tudi 
o stanju sredstev in zalog. Še vedno so 
zaloge previsoke. Gotovo mora biti v 
Industriji elementov določena zaloga 
gotovih izdelkov, ker je potrebna 
hitra ponudba kupcu. Previsoke pa so 
žal zaloge repromateriala, ki vežejo 
preveč likvidnih sredstev, ki bi jih zelo 
rabili drugod. Zato so na DS sklenili, 
da je treba zaloge zmanjšati.

Vodja analitske službe Sašo 
Sedmak je poročal o stanju na po
dročju pripravljanja srednjeročnih 
planskih dokumentov in dokumentov 
za prihodnje leto po TOZD in v DO 
ter Skupnih službah. Dokumenti so 
pripravljeni, po večini so že zaklju
čene javne razprave in končano je 
usklajevanje po TOZD; v DO, s SOZD 
Iskra, z občinami in republiko. Tako 
so na Delavskem svetu lahko določili 
datum za referendum, na katerem 
bodo dokumente sprejeli 24. 12. 
letos.

Uskladili so tudi pripombe na spre
membe Samoupravnega sporazuma o 
združitvi v DO IEZE. Zlasti pripombe, 
na spremembe, ki bi utegnile večati 
stroške, so preanalizirali in jih upošte
vali.

Tudi o spremembah tega Samo
upravnega sporazuma se bodo delavci 
v IEZE odločili na referendumu 24. 
12. letos in isti dan bodo glasovali 
tudi za planske dokumente za leto 
1981.

F. Kotar

resno, dosledno in samokritično pa 
čeprav bo to težko.

Ekonomiko poslovanja moramo 
napraviti res ekonomično. Narediti 
moramo take načrte, ki bodo izvedlji
vi, potem pa ne smemo odstopiti niti 
za las. Cesto stroji stojijo v kvaru. 
Vzdrževalci bodo morali narediti več 
in bolje. Predlagam, da vzdrževalce 
nagrajujemo po učinku. Če bodo 
stroji stali zaradi okvar, bodo dobili 
toliko nižji osebni dohodek, kolikršen 
je bil izpad programirane proizvodnje.

Predlagam, da ta zbor sprejme 
predlog, da dobi vsak sodelavec stimu
lacijsko nagrado, če v tekočem me
secu ne bo imel ne privatnega izhoda, 
ne neopravičenega izostanka in ne 
„bolniške“.

Kolektiv je vse te predloge enoglas
no sprejel (ko je bil še sklepčen!!). 
Sicer pa ni čudno. Meseci negotovosti 
žrejo živce. Delavci so pripravljeni 
delati, vsaj večina. Pa ne gre in ne gre. 
Izguba se je iz meseca v mesec večala 
in predvidevajo, da je ob koncu leta 
nekaj čez staro milijardo.

Sprejeli so tudi sklep, da mora biti 
vse, kar se dogaja v proizvodnji v 
poslovanju, na samoupravnih organih 
in družbenopolitičnih organizacijah 
razgrnjeno na razumljiv način pred 
kolektiv. Zato bo tedensko izhajal 
informativni bilten z vsemi novicami, 
podatki, sklepi in njihovo realizacijo.

Sklenili so tudi, da se mora poveča
ti odgovornost, osebna in skupna, da 
je treba za vsak neizvršen sklep, za 
vsako neopravljeno nalogo poiskati 
odgovornega in ukrepati. Delovna 
disciplina se mora izpolnjevati. 
Vsakdo je dolžan opraviti svoj delo
krog dela in po potrebi prijeti za 
vsako delo, tudi režijci v proizvodnji. 
Najbolj razveseljivo pa je dejstvo, da 
so sklenili postaviti realne mesečne, 
kvartalne in letne programe, ki bodo 
proizvodno dosegljivi in usklajeni tudi 
po asortimentu s finalisti. Plan pa 
mora biti dosežen. Po potrebi bodo za 
„ozka grla“ organizirali tretjo izmeno.

Na volilni konferenci so izvolili 
tudi nov Izvršilni odbor sindikata, ker 
je stari odstopil in kolektiv je odstop 
sprejel. Pred kratkim so izvolili tudi 
novega sekretarja OO Zveze komuni
stov. Tako imajo zdaj novo družbeno
politično vodstvo in nove vodilne 
tehnične ljudi. V razpravi je bilo sli
šati zelo optimistična pričakovanja.

Zbor sta pozdravila tudi sekretar 
Občinskega sindikalnega sveta Vladi
mir Bizovičar in predsednik KOS 
Janez Kem. Bizovičar je poudaril, da 
morajo vodilni sindikalni delavci v 
svoje delo, predloge in sklepe vliti več 
poguma in več optimizma. Ne gre 
zgolj ugotavljati napak, tujih in svojih, 
ampak je treba načrtno poiskati rešit
ve in jih realizirati. Janez Kem pa je 
dejal, da v Keramiki niso osamljeni. 
Vsa Iskra pozna njihove težave in 
nudila bo tudi konkretno pomoč, 
čeprav je končna rešitev v rokah in 
na iamah kolektiva TOZD Keramika.

KF

V petek, 12. decembra so se zbrali 
kadrovski delavci vseh samoupravnih 
objektov Avtomatike na seminarju o 
kadrovski politiki. Seminar je pri
pravila kadrovska služba delovne 
skupnosti za skupne zadeve. Predaval 

.je tov. Franc Aljaž, profesor Visoke 
šole za organizacijo dela iz Kranja, 
sedaj sodelavec SOZD ISKRA. Tema 
seminarja je bila kadrovska politika v 
združenem delu ter planiranje kadrov, 
prisotni pa so bili seznanjeni tudi s 
konkretnimi spremembami v samo
upravni organiziranosti delovne orga
nizacije oziroma z novo delitvijo dela 
med delovnimi skupnostmi DO Avto
matika.

Vsebina seminarja je bila prila
gojena strukturi udeležencev, saj so se 
ga udeležili tako vodje kadrovskih 
služb, kadroviki, organizatorji nagra
jevanja, socialni delavci, kadrovski re
ferenti, organizatorji izobraževanja in 
drugi. Del seminarja je potekal po sku
pinah; posamezne skupine so pripra
vile odgovore na nekatera splošna 
vprašanja s področja kadrovske po
litike.

Velik pomen pa dajo seminarju 
tudi dejstvo, da so imeli kadrovski de
lavci iz različnih temeljnih organizacij 
in delovnih skupnosti priložnost, da 
so se med seboj seznanili in se pogo-

Iskrin koledar za prihodnje leto 
verjetno ne bo več trn v peti neka
terim našim delavcem. Ne bi se spu
ščali tokrat v to, kakšen je in smo 
raje prepustili oceno dvema prizna
nima slovenskima strokovnjakoma 
Ivanu Sedeju in Slavku Kremenšku. 
Ivan Sedej ocenjuje koledar takole: 

Iskrin koledar za leto 1981 je vnovič 
zbornik dvanajstih mojstrskih barvnih foto
grafij, ki z barvno kompozicijo in nena
vadnimi zornimi koti predstavljajo vzorno 
stvaritev. Hkrati pa gre za zanimivo vse
binsko povezavo — podobe so namreč po
svečene prastarim in starim načinom izkori
ščanja čiste energije — vetra, vode in 
sončne energije. To rdečo nit slikovne pri
povedi, ki jo dopolnjujejo strokovne razlage 
etnologa Janeza Bogataja in črno-beli po- 
nazorilni posnetki, jb fotograf (Jože 
Resnik) ponazoril s posnetki stare kovačije, 
propadajočega mlina na veter, najstarejše 
dolenjske elektrarne, mlina na Muri, vodne 
drče, beljenja platna in sušenja sena, prido
bivanja soli na prastar način v bazenih, ja
dranje itd.

vorili o številnih skupnih problemih in 
dilemah v zvezi z delom kadrovskih 
služb.

Ob zaključku seminarja so izrazili 
željo, naj bi podoben seminar organi
zirali vsaj enkrat letno.

Kako pa seminar ocenjujejo ude- 
leženci?

Zdenka Vidic, kadrovnik iz TOZD 
Ela, Novo mesto:

Seminarja smo se iz naše temeljne 
organizacije udeležili štirje; menimo, 
da je seminar uspel. Všeč nam je bil 
način posredovanja snovi; tudi tema je 
bila za vse zadosti zanimiva. Tudi za 
prihodnje seminaije (saj upamo, da 
bodo) predlagamo podobno obliko: 
teoretični del naj posreduje zunanji 
predavatelj, aplikacijo na naše razmere 
pa bomo oblikovali v diskusiji.

Irena Kotnik, organizator nagra
jevanja, izobraževanja in socialnega 
dela iz TOZD Napajanja, Novo mesto:

Vsebina seminaija se mi je zdela 
zelo zanimiva; mislim, da bo podobno 
obliko izobraževanja kadrovskih de
lavcev potrebno še kdaj organizirati.

Janka Lazarevič; vodja izobraže
valne dejavnosti iz DSSZ:

Osvežili smo si temeljno znanje s 
področja kadrovske politike. Za na
slednje tovrstne seminaije bomo po
skušali pripraviti vsebino, ki bo bolj 
konkretno lahko pripomogla k bolj
šemu delovanju kadrovskih služb.

Mira Turk-Škraba

Presenetljivi so predvsem zorni koti. V 
večini primerov si je avtor fotografij po
magal z detajlom, ki je s svojo strukturo in 
karakterističnimi konstrukcijskimi sesta
vinami bolj zgovoren kot celota. Na ta 
način je zgradil trdno in zgovorno kompo
zicijo z izjemnim likovnim posluhom, hkra
ti pa je urejevalcem in avtorjem sicer kla
sično zasnovanega koledarja uspelo doseči 
tudi turistično propagandni učinek in 
obenem prispevati k energetskemu osvešča
nju.

Kdor pozna Iskro in njen design, posebej 
pa njeno dejavnost (elektronika) pa najde v 
seriji barvnih podob še neko drugo po
menljivo sporočilo — gre namreč za diskre
ten namig na domačo industrijsko in 
obrtniško tradicijo ter „praenergetiko" — 
ki je v načelu lahko pobuda tudi za tako 
zapleteno in futuristično zasnovano dejav
nost kot jo goji to veliko združeno podjet
je.

Tako imajo podobe v koledarju večkrat
no vrednost in pomen — doživljamo jih 
lahko, skupaj z beletrističnim okvirom, kot 

(Nadaljevanje na 8. strani)

Prebrali smo za vas
Vsekakor je težko pisati sodobno zgodovino, in pod njo običajno mislimo* na 

prvo polovico našega stoletja, še težje pa je nedvomno pisati o najnovejši zgodovini 
in še to o zgodovini SFRJ. Prekratek časovni odmik za celovito analitično oceno 
vseh razvojnih etap, protislovij in zakonitosti v rasti in nenehni krepitvi samouprav
ne in socialistične jugoslovanske družbe je zgodovinarje namreč prej zaviral kot pa 
spodbujal k pisanju tovrstnih razprav ali pa del. Vendar pa se je dr. Dušan Bilandžič 
lotil tega prepotrebnega, a nehvaležnega dela in njegova ,,Zgodovina socialistične 
federativne republike Jugoslavije", ki je izšla lani pri Školski knjigi v Zagrebu,v 
veliki in pretežni meri ustreza naraščajočim potrebam bralcev po besedilu, ki bi 
nudilo zares celovit in sintetičen pregled najvažnejših dogodkov, usmeritev in silnic, 
ki so oblikovale našo povojno zgodovino.

Tako Bilandžičeva ,,Zgodovina SFRJ" obsega vse glavne družbenopolitične in 
gospodarske procese v povojni izgradnji socialistične Jugoslavije, prehod proizva
jalnih sredstev iz zasebne v državno in družbeno plat, izročitev tovarn v upravljanje 
delavskim Svetom, zasnovo socialističnega samoupravljanja kot temeljnega druž
beno—ekonomskega odnosa med subjekti združenega dela in opredelitev miroljub
nega sožitja in neuvrščenosti kot neodtujljivih stalnic v zunanjepolitični usmeritvi 
Jugoslavije.

Knjiga obravnava tudi protislovja, zastoje in konflikte situacije, ki so spremljali 
naš burni povojni razvoj (etatistično—administrativni način upravljanja družbe in 
gospodarstva neposredno po vojni, obračun z Informbirojem, spopad z Djilasovimi 
liberalističnimi pogledi na vlogo in pomen Zveze komunistov, zavrnitev dogmatič
nih in centralističnih tendenc rankovičevskega tipa, boj s posameznimi nacionalizmi 
— ,cestna afera' v Sloveniji ter vzpon in padec hrvaškega .množičnega gibanja' pa z 
liberalizmom in ultralevičarskim anarhizmom v času tako imenovanih študentskih 
nemirov 1968. leta, nenehno prizadevanje za premagovanje tehnokratskega odtuje
vanja ekonomske in politične moči ter za resnično oblast delovnih ljudi nad pogoji 
in rezultati njihovega dela), zato Bilandžičevo delo ne predstavlja samo kronološ
kega pregleda zgodovine Jugoslavije 1945/1978, ampak resnično kritično analizo 
naše doslej prehojene poti.

Vendar pa ob vseh teh ugotovitvah pravi avtor v uvodu: „Prav tako moramo 
bralca prositi, da upošteva dve pomembni pripombi. Prvič, gre za to, da vsebuje 
naša Zgodovina SFRJ le poglavitne družbene procese, ne pa družbenega razvoja v 
celoti. Izpustili smo celo nekatere glavne družbene procese. Popolnoma- smo 
izpustili tako obsežno območje človekove dejavnosti, kakor je kultura, toda ker 
vsebuje delo politično, ekonomsko, deloma sociološko in ideološko komponento in 
v določeni meri tudi mednarodni kontekst, smo menili, da mora tudi naslov zaje
mati celotno vsebino družbenega razvoja.

Druga pripomba velja najnovejšemu obdobju. Če bi upoštevali načelo časovne 
distance, nam ne bi bilo treba zajeti vsaj zadnjih deset in več let. Številni razlogi 
govore za takšno rešitev. Tudi za avtorja bi bilo to veliko lažje, ker se ne bi izpostav
ljal nevarnostim kritike. Vendar je pisec zajel snov ,,do zadnjega dne" iz praktičnih 
razlogov. Predvsem gre za to, da želi del bralcev ..videti konec dogajanja", nam pa se 
je zdelo, da je najnovejše dogodke političnega in širšega družbenega življenja Jugo
slavije mogoče objektivneje razložiti v kontekstu zgodovinskega razvoja bolj kakor 
je v navadi pri nekaterih tekstih, ki pojasnjujejo dnevno politiko."

Sama knjiga je razdeljena na Uvod (s kratkim pregledom družbenoekonomskega 
razvoja kraljevine Jugoslavije od 1918-1941) ter na šest temeljnih poglavij: Izgrad
nja demokratične federativne Jugoslavije (1941-1945), Formiranje državnocentra- 
lističnega sistema in začetek njegove krize (1945-1950), Veliki preobrat 
(1948-1953), Dvojnost družbenega sistema (1954—1964), Kritika državnega cen
tralizma, razvoj samoupravljanja in novih mednacionalnih odnosov (1960-1971) in 
Razvoj samoupravnega sistema v skladu s konceptom združenega dela 
(1971/72-1977/78).

Bilandžičevo Zgodovino SFRJ je izdala založba Partizanska knjiga v prevodu 
Frančka Šafarja v opremi Janeza Suhodalca. n *

Ob izidu
Iskrinega koledarja 1981
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(Nadaljevanje s 7. strani) 
dognan estetski organizem, kot atraktivne 
podobe vrednih starin katerih pomena se še 
premalo zavedamo, kot odpiranje oči iskal
cem čistih energetskih virov (po tej plati 
gre celo za malce fine ironije) in ne na
zadnje kot sredstvo spomeniškovarstvenega 
osveščanja. Vse kar na teh podobah vidimo 
je tudi del naše kulturne dediščine, ki bi jo 
morali zavarovati in varovati kot punčico 
svojega očesa.

V poplavi slabo oblikovanih in konven
cionalnih koledarjev (ki so v marsikaterem 
ambientu žal edini živopisni likovni okras), 
ki grade svojo učinkovitost na dvomljivih 
dognanjih o tem, da si kupci žele predvsem 
„narodnih,' noš in lepotic, predstavlja Iskri
na kreacija prijetno osvežitev. Zgovornost 
in lepota slik s strokovno neoporečnimi ko
mentarji pa govori, da bi lahko koledar 
postal tudi učni pripomoček za naše 
malčke — na neposreden način jih seznanja 
z oblikami izkoriščanja čistih energij, 
hkrati pa jim nakazuje tudi likovna in estet
ska merila.

Prof. dr. Slavko Kremenšek pa o koledarju 
meni tole:

Koledar, ki ga je pripravil za leto 1981 
Iskra Commerce, je nedvomno iziedno kva
liteten po estetski plati. Prav v ničemer pa 
ne zaostaja za to stranjo koledarja njegova 
poučna oziroma izobraževalna sestavina, ki 
je plod tesnega sodelovanja s strokovnja
kom, etnologom. Omenjena sestavina pri
haja do izraza tako v barvnih slikah kot v

dodatnih črno-belih fotografijah, ki sprem
ljajo vsebinsko bogato razlago obravnavanih 
tematskih sklopov. Tovrstna dopolnitev fo
tografskih motivov, katerim so po potrebi 
dodane še slike starejšega izvora in skice, je 
vsekakor zelo posrečena oblika izobraže
vanja, nevsiljivega in ponujenega, dejali bi, 
mimogrede. Medtem ‘ko so glavni posnetki 
vsi po vrsti iz sodobnega življenja, datirani z 
letnico 1980, nas spremni tekst uvaja tudi v 
genezo prikazanih pojavov. Le-ti pa so s 
področja človekove izrabe primarnih virov 
energije, se pravi vodne sile, sončne'toplote 
in vetra. Resda gre pri tem za oblike upo
rabe omenjenih virov, ki so danes bolj ali 
manj zastarele. Toda prav današnji posnetki 
pojavov in njihovih detajlov, ki so na „od- 
hodu", pričajo o svojem pomenu v pre
teklosti, pa tudi o tem, da nam utegnejo 
priti ob kakih izrednih razmerah fotograf
sko in tekstovno obdelane priprave in zna
nja še kako prav. Odlični posnetki utegnejo 
biti tako v posameznih primerih eden zad
njih dokumentov nekaterih preteklih poja
vov, v vseh primerih pa dokumentacija nji
hovega sedanjega stanja. Prav gotovo je 
tovrstno prikazovanje ..zgodovine" v njeni 
današnji pojavnosti, realni tudi razpadajo
či, sestavina, ki ima svojo posebno vred
nost. Opozarja na pomen naše dediščine iz 
preteklosti, nakazuje naš odnos do nje in 
nas posredno sprašuje, ali je naše razmerje 
do podedovanega res najbolj primerno. To 
brez odvečnega koketiranja z nostalgičnim 
občutenjem. Spričo vsega tega smo kole
darja, o katerem govorimo, lahko resnično 
veseli.

Šestdeset novih naslovov 
Pomurske založbe (I)

Ob koncu slehernega leta je na kultur
nem področju morda najživahneje prav v 
slovenskih založbah, saj morajo pripraviti in 
dokončno določiti svoje knjižne programe 
za prihodnje leto, to je za leto 1981. 
Vendar pa kljub temu v marsikateri sloven
ski založbi še niso dokončno sprejeli planov 
in programov, kajti tudi sedanji gospodarski 
trenutek v Jugoslaviji omejuje in stabilizira 
sleherno gospodarsko dejavnost, s tem pa 
seveda tudi založniško. Vendar pa je 
Pomurska založba iz Murske Sobote že 
pripravila dokončno svoj knjižni program 
za leto 1981, ki ga lahko s pomočjo uredni
ka Jožeta Hradila zato tudi posredujemo v 
kratkih obrisih.

Kot vse slovenske založbe ima tudi 
Pomurska založba svoje stalne knjižne 
zbirke, ki so urejevane tematsko. Tako 
bodo v zbirki Domača književnost prihod
nje leto izšle tri izvirne domače knjige. 
Vlado Peteršič je napisal nov roman ,,Po
kvarjenka". Avtorja smo doslej poznali kot 
prevajalca madžarske beletristike pa tudi po 
romanu ..Brazgotina". Roman „Pokvarjen- 
ka" pa je sodoben roman o vajenki iz se
verovzhodne Slovenije, ki vedno bolj zahaja 
na kriva pota in tako se iz drobnih laži in 
prevar razvijejo tudi hujša dejanja, o katerih 
pripoveduje naš avtor.

Avtor Evald Flisar je znan slovenski 
potopisec in to pot je za založbo pripravil 
delo pod naslovom ..Afriške poti". Afriške 
poti so drugo potopisno delo Prekmurca 
Evalda Flisarja, ki se je po uspešnici „Tisoč 
in ena pot", svojem prvem tovrstnem delu, 
zdaj odpravil na pot po Afriki in napisal 
izjemno zanimivo pripoved o tem, kako je 
videl dežele osrednje in zahodne Afrike . 
Tretje delo iz te zbirke je knjiga Frančka 
Rudolfa „Očka, vrni se nam zdrav domov". 
To je aktualno, angažirano besedilo o člo
veku, ujetem v mehanizacijo sodobnega 
življenja, v hierarhijo strojev, ki človeka 
vsrkavajo vase in mu jemljejo njegovo 
človeško bit.

Druga redna zbirka nosi naslov Panoni- 
ka, ki že sam pove, da gre za dela s prek
mursko zgodovinsko, sociološko in podob
no problematiko. Tudi v tej zbirki bodo 
izšle tri knjige, med njimi ..Revolucionarno 
vrenje v Prekmurju 1918—1919" skupine 
avtorjev, ki je bilo napovedano že v 
lanskem programu. Drugo delo je pričeva
nje Nike Rumen ..Taborišča". Avtorica je 
med drugo svetovno vojno sama doživljala 
grozote Hitlerjevih taborišč, zato jih je 
znala opisati, vendar ne v fabulativnem 
smislu, marveč dokumentarno. Podatke je 
zbirala več desetletij, ne le v domačih virih, 
temveč iz vseh virov, ki so ji bili na voljo

(vse tja do Britanskega vojnega muzeja). 
Tretje delo pa je napisal za to zbirko dr. 
Ivan Zelko'0 "Topografija Prekmurja v 
srednjem veku". To dragoceno življenjsko 
delo dr. Ivana Zelka bo Pomurska založba 
izdala v sodelovanju s Slovensko akademijo 
znanosti in umetnosti.

Ker je Pomurska založba na dvojezič
nem ozemlju je seveda razumljivo, da ima v 
svojem programu tudi knjige v madžarščini. 
Tako nosi njena treya zbirka naslov So
zvočje — Oesszhang. Štiri knjige bodo izšle 
v tej zbirki. Na prvem mestu je treba 
omeniti „0esshang" — drugi letnik literar
nega glasila pripadnikov madžarske narod
nosti na Slovenskem. Prvi letnik, ki je izšel 
1979. leta, je objavil izbor pesmi pripadni
kov madžarske narodnosti na naših tleh ter 
pesnikov iz obmejnih delov Madžarske 
(županija Zala in Vas), prihodnje leto pa se 
bodo pripadniki madžarske narodnosti v 
Sloveniji srečali s pesniki iz slovenske 
Koroške — prav tako na literarnem večeru, 
ki ga bo Pomurska Založba ,,prepisala" v 
drugem letniku ..Sozvočja".

Tretji letnik „Oesszhanga" (1982) pa bo 
obsegal delo vojvodinskih Madžarov, četrti 
pa pesnikov, pripadnikov slovenske narod
nosti v Italiji ob njihovem srečanju s 
pesniki madžarske narodnosti v Sloveniji. 
Druga knjiga te zbirke je pesniška zbirka 
Lajosa Senca „Verseim", ki jo je napisal 
pripadnik madžarske narodnosti iz Lendave 
in je doslej objavljal le priložnostno v lite
rarnih glasilih. Tretje delo je risanka „Dogo- 
divščine družine Smola", ki je priljubljeno 
delo, saj je risanka nastala po knjižni pred
logi, medtem ko je ..Zlata krsta" Ferenca 
mora še zaostanek iz letošnjega knjižnega 
programa.

Vsekakor pa sodi med najimenitnejše 
zbirke Pomurske založbe zbirka Mostovi, ki 
načrtno skrbi in neguje vezi s tako imeno
vani literaturami malih in manj znanih 
narodov in držav. Tudi za prihodnje delo 
nameravajo zgraditi mostove s šestimi 
deželami: Švedsko bo predstavljal most
roman Pera Gunnarja Evanderja „Pone- 
deljki s Fany", ki je roman o sivini zakona 
brez otrok. Most z Nizozemsko je roman 
Harryja Mulischa ..Kamnita poročna poste
lja". To je zanimiv, psihološko poglobljen 
opis občutka krivde, ki ga preživlja nekda
nji letalec, ko po vojni ponovno obišče 
Dresden, na katerega je nekoč med vojno 
sejal smrt. Tretji most je most z Jamajko: 
Alvin Bennet je v svoji knjigi „Bog, kamno
sek" mojstrsko popisal revščino na Jamajki 
ter nas soočil z angleškimi priseljenci, v 
glavnem duhovniki.

S.SMUČARSKI TEK „PO POTEH KOKRŠKFGA ODREDA"

V Dupljah bo 18. januarja 1981 organi
ziran 6. množični smučarski tek ,,Po poteh 
kokrškega odreda." Program prireditve 
obsega tek na 30 km, trim tek na 15 km, 
vojaški tek na 15 km, pionirski tek na 
7 km in družinski tek. Vse tekaške steze 
potekajo po poteh, kjer so med NOB hodili 
in se borili borci Kokrškega odreda.

Na tem teku je leta 1976 sodelovalo 94 
tekmovalcev, letos pa jih bo že 2.100. Še
stih tekov naj bi se udeležilo veliko več te
kačev. Pri teku na 30 km lahko sodelujejo 
smučarji — tekači obeh spolov. Pionirski

tek je namenjen učencem rojenim leta 
1966 in mlajšim. Na trimskem teku sode
lujejo tekači obeh Spolov brez starostne 
omejitve. Na družinskem teku sodelujejo 
oče, mati in en otrok na 7 km dolgi progi.

Vsak udeleženec naj pošlje prijavnico, ki 
jp objavljamo, organizatorju do 5. 1. 1981. 
Startnino je treba vplačati ob prijavi.

Proge bodo pripravili znani smučarski 
tekači in ne bodo prezahtevne, zato priča
kujemo tudi udeležbo številnih Iskrašev. 
Podatki bodo obdelani z računalnikom 
ISKRADATA.
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PRIJAVNICA ZA 6. MNOŽIČNI SMUČARSKI TEK . PO POTEH KOKRŠKEGA ODREDA" DUPUE 
Rok za prijavo je 5.1.1981

Prijave poslati na naslov:,TVD PARTIZAN DUPLJE" 64203 Duplje
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Podpis:

S Sri Lanko pa je vzpostavil most Raja 
Proktor z romanom ..Ribičeva hči". Iz 
pripovedi se zdi, kot da ljudje iz oddalje
nega kraja ničesar ne vedo o družbeno-poli- 
tičnih težavah svoje dežele, saj je videti, da 
so Sebastianova hčerka in vrsta ljudi neke 
ribiške vasi preveč zaposleni s svojimi teža
vami. Toda pljuski, ki udarjajo tudi v ta 
..izolirani svet", opozarjajo na veliko več 
kot zgolj na osebne težave junakov tega 
romana. Naslednji most je z Gvinejo: Wi- 
lliam Sassine je v svojem delu „Wirriyamu" 
prepričljivo opisal žalostne usode prepro
stega afriškega ljudstva, ki pod vsiljeno 
portugalsko oblastjo še zmeraj veruje v 
svoje bogove in izročila prednikov. In šesti 
most je Pomurska založba zgradila s Katalo
nijo: Merce Rodoreda je napisala roman 
..Diamantni trg" in predstavlja njeno prvo 
in najpomembnejše delo in jo Katalonci 
štejejo med svoje največje romanopisce. 
Zgodba opisuje dogodke med državljansko 
vojno, tragedijo služkinje, ki se še poveča, 
ko zvedo, da je njen mož padel pri 
..rdečih" — kar predstavlja simboliko usode 
celotnega naroda.

V zbirki Helikon, ki je namenjena 
branju, bo prihodnje leto izšlo kar dvanajst 
del. Dve knjigi sta še ostali iz programa za 
leto 80 in sicer ,,Figure v belem in črnem" 
Jeannie Ebner ter „Maiina" Ingeborg 
Bachman. Vsekakor pa predstavlja v tej 
zbirki novost prevod kar štirih romanov 
japonskega pisatelja Jukia Mišime: „Spo- 
mladanski sneg", ..Pobegli konji," „Sve- 
tišče zore' in ..Propadanje angela". Gre 
torej za romane enega največjih sodobnih 
japonskih pisateljev, ki je leta 1970 iz pro
testa zoper ..erozijo tradicionalnih japon
skih vrednot" napravil obredni samomor 
(harakiri) in ki je svoje ogorčenje proti 
kapitalizmu spletel v zanimivo pripoved, „v 
kateri je dosegel zlitje misli, vizije in izraza, 
kakršnim se je približala le peščica pisate
ljev 20. stoletja". Sedma knjiga te zbirke je 
delo Ulricha Plemzdorfa ,,Legenda o sreči 
brez konca", ki je eden redkih vzhodno
nemških romanov, ki so ga toplo sprejeli 
tudi na zahodu.

V njem avtor resnično poglobljeno, 
zanimivo in lepo govori o ljubezni, ki jo 
enači s srečo. Ruth Beebe Hill je napisala 
knjigo „Zanta Yo", ki je v bistvu saga o 
Indijancih ter posega v korenine indijan
skega načina življenja in mišljenja in govori 
o Indijancih, kakršni so bili, preden so se 
soočili z belci in sprejeli — kolikor so ga 
sploh — njihov pogled na svet. Ocenjevalci 
primerjajo to delo z znanim romanom 
Korenine. Naslednje knjige te zbirke so 
napisali kitajski pisatelji.

Tu je najprej že naša stara znanka, kitaj
ska pisateljica Han Suyin z delom „Moj 
dom ima dvoje vrat". V njem znana pisate
ljica poroča o svojem življenju in sklene 
pripoved s svojim '?nskoletnim obiskom na 
Kitajskem, s sprejemom pri Hua Kuo Fc,iyu 
ter tako predstavlja njena knjiga vsekakor 
izjemno zanimivo, razvejano poglabljanje o 
sodobni Kitajski. Naslednje delo je trilogija 
sodobnega kitajskega avtorja Pa Cina „Vrt 
oddiha", ..Družina" in ..Ledena noč".

Trilogija pisatelja, ki ga Kitajci uradno 
predlagajo za Nobelovo nagrado, opisuje 
življenje na Kitajskem od velikega pohoda 
do današnjih dni. Enajsto delo te zbirke je 
roman sodobnega nizozemskega pisatelja 
Simona Vestdijka„Otok ruma". Roman nas 
popelje na Jamajko,' kjer velja avtorjeva 
pozornost zlasti odnosom med domačini in 
tujimi gospodarji, zlasti po načinu, kako so 
na otoku vladali in trgovali Britanci. Tudi 
dvanajsti naslov te zbirke je izpod peresa 
sodobnega nizozemskega avtoria. Andrian 
van der Veen je napisal roman ..Zavoljo 
ljubezni", v katerem zanimivo popisuje 
tragiko trikotnika, ki je toliko bolj boleča, 
ker je prizadeta, prevarana žena še ne
ozdravljivo bolna.

D. Ž.

KEGLJAČI AVTOMATIKE 
ZA DAN REPUBLIKE

V počastitev 29. novembra — dneva re
publike je kegljaški krožek, v sodelovanju z 
organizatorjem rekreacije pripravil ekipno 
in posamezno prvenstvo TOZD in DS v 
kegljanju. Za uvrstitve posameznikov smo 
upoštevali rezultate dosežene v ekipnem 
delu tekmovanja.

Udeležba na tekmovanju je bila dokaj 
dobra, saj se je tekmovanja udeležilo 7 
moških ekip, slabše pa je bilo pri dekletih, 
kjer sta tekmovali samo 2 ekipi. Tekmova
nje je bilo izvedeno 17. in 24. novembra na 
kegljišču Maksa Perca.

Pri dekletih so zm-^aie: ekipno DS 1, 
med posameznicami je zmagala Demšarjeva, 
pred Resnikovo in Fišerjevo.

Med moškimi so bili najboljši: ekipno 
TOZD Sestavni deli pred TOZD S\ZN in DS 
1, med posamezniki pa je zmagal Penko, 
pred Jamškom in Lojkom.

Tekmovanje je potekalo v prijetnem 
tekmovalnem in prijateljskem razpoloženju, 
kar kaže tudi željo vseh nastopajočih, da bi 
se čim prej znova srečali.

Ljubo Jamšek

VELESLALOM DELAVCEV 
AVTOMATIKE

Komisija za šport in rekreacijo DO 
ISKRA—AVTOMATIKA razpisuje tekmo
vanje v veleslalomu, ki bo dne 17. I. 1981 
na Rogli. Tekmovanja bodo veljala kot 
izbirne tekme za udeležbo na zimskih 
športnih igrah Iskre, ki bodo 27. in 28. 
februarja 1981 v Kranjski gori.

Prijave zbirajo športni referenti v TOZD 
in DS do 25. XII. 1980 in sicer:
Jože LONČAR - DS 1 
Goje ŽIVKOVIČ - DS 2 
Stane KOPRIVŠEK — TOZD Razvojni in
štitut
Marta F RAJE R — TOZD Sistemi
Nena BAŠA - TOZD Trženje
Marjan NOVAK - TOZD SVN
Jani NOVAK — TOZD Orodjarna
Rudi DAMŠE - TOZD Releji
Janez PODLESNIK - TOZD Naprave,
Savska
Breda JANČAR — TOZD Naprave, Tržaška 
Rado LUKAČ — TOZD Sestavni deli 
Tomaž BLATNIK — TOZD Stikalni ele
menti

Primož Bernot

ČASOPISNE NOVICE
Gospodarsko sodelovanje Jugoslavije in Indije je tradicionalno in je bilo vse do 

nedavnega eno najuspešnejših in razvitejših z deželami v razvoju. Jugoslavija je tudi 
v začetnem obdobju izgradnje indijskega gospodarstva, potem ko je ta država 
dosegla I. 1954 neodvisnost, v mnogočem prispevala k razvoju indijskega gospodar
stva. To velja zlasti za obdobje druge polovice 50. in 60. let, saj so jugbslovanske 
organizacije zgradile v Indiji vrsto elektroenergetskih objektov, daljnovodov, tovarn 
(Iskra tovarno elektronskih sestavnih delov v Bombayu).

Za razliko od prejšnjih let, ko smo imeli v trgovini z Indijo presežek, smo 
predlanskim prvič po nekaj letih zabeležili primanjkljaj vvišini 24 milijonov dolarjev 
pri skupni vrednosti blagovne menjave 138,5 milijona dolarjev. Ta izredno neugo
den trend našega izvoza se je nadaljeval tudi v preteklem letu, pri čemer je jugoslo
vanski izvoz znašal samo 21,75 milijona dolarjev in se je zmanjšal v enem letu kar za 
62 %, V primerjavi z zadjima dvema letoma pa kar za 80 %. Tudi v prvem polletju 
letošnjega leta menjava ni napredovala, temveč je bila celo za 11 % manjša kot v 
enakem obdobju lani.

Dokaj pozno objavljamo izvleček iz sobotne priloge Dela za naslovom ,.Soočanje 
z resnico", v katerem glavni urednik Dela razpravlja o stabilizacijski bitki na Sloven
skem. Iskro zadeva naslednji odstavek:

,.Direktor kranjske Iskre očitno še ni dočakal ustreznega pojasnila od prizadetih 
občinskih organizacij ZK, ki jim je javno očital, da s svojimi jaosegi in parcialno 
naravnanostjo zavirajo pogumenjše integracijske in dohodkovne povezave. Morda bo 
odgovor zajet v razjasnjevanjih, ki jih je začel slovenski centralni komite z nekate
rimi vodstvi ZK v občinah, ki se nekako ne morejo - oz. nočejo vključiti v voz 
stabilizacijskih naporov, čeprav ravno na njihovih področjih mrgoli stabilizacijskih 
izzivov. Slovenski CK hoče odgovor, zakaj ne reagirajo pravočasno na posamezne 
pojave, zakaj se nekritično identificirajo s posameznimi, očitno lokalnimi, parcial
nimi interesi, zakaj se spreminjajo v nekakšne nekritične advokature teh interesov, 
zakaj ne delujejo na liniji družbenega interesa."

..Produktivnost dela je realna podmena višjega standarda. V naši državi imamo 
nekaj organizacij družbenega dela, ki dosegajo evropske in svetovne rekorde v 
produktivnosti in uspešno konkurirajo na svetovnem tržišču. To so npr. posamezne 
tovarne zagrebške Plive, kranjske Iskre, velenjskega Gorenja itd., ki so enakopravni 
partnerji znanih svetovnih proizvajalcev, vendar njihovi dosežki s strani drugih 
organizacij združenega dela niso posnemanja vredni," piše beograjski Komunist.

Delegacija sindikata delavcev v proizvodnji in predelavi kovin Slovenije je obiska
la republiko Hrvaško. Prvi dan je obiskala republiški odbor sindikatov in izmenjala 
mišljenje o perečih problemih, drugi dan pa je obiskala zagrebško tovarno Nikola 
Tesla. Ob tej priložnosti se je pogovarjala s predstavniki podjetja o dohodkovnem 
povezovanju in skupnih vlaganjih pri programu razvoja posameznih komponent, pri 
čemer so zasledili realne možnosti za mnogo širše medsebojno sodelovanje med 
kolektivoma Iskre in Nikole Tnsle.

Mednarodno sodelovanje Jugoslavije in položaj ter problemi zunanjetrgovinskih 
in drugih gospodarskih organizacij pri tem — sta bili dve osnovni temi dvodnevnega 
znanstvenega posvetovanja, ki ga je v Zagrebu pripravila tamkajšnja fakulteta za 
zunanjo trgovino, ki letos slavi 20-letnico delovanja. Posvetovanja se je udeležilo 
približno 100 znanstvenikov s področja zunanje trgovine in gospodarstvenikov iz 
večjih jugoslovanskih delovnih organizacij, med njimi so bili tudi predstavniki Iskre 
— Delo, Ljubljana.

Becgrajsl-.i Privredni pregled je objavil članek o perspektivah dolgoročnega 
ekonomskega sodelovanja z Nemško demokratično republiko. Tako piše v uvodu, 
da je skupno ekonomsko sodelovanje med obema državama v stalnem porastu, prav 
tako pa se širi tudi sodelovanje še na druge panoge. Karakteristični so dolgoročni 
aranžmani od kreditno surovinskih skupnih vlaganj prek poslov dodelave, do 
dogovora o kooperaciji ir, specializaciji proizvodnje. Slednji krijejo skoraj 50 % 
blagovne menjave, ki bo dosegla koncem leta vrednost 800 milijonov dolarjev.

V članku je tudi citat, v katerem piše, da je treba obnoviti dosedanje dogovore 
Iskre glede poslov kooperacije in specializacije s partnerji v Nemški demokratični 
republiki za naslednje obdobje do leta 1985 s pripombo, da se pripravljajo tudi 
nekateri novi aranžmanji.

Podoben članek, vendar precej širši, je objavil Gospodarski vestnik v prilogi 
Ljubljanske banke s poročilom predstavništva LB v Pragi. V njem piše, da Ljubljan
ska banka vodi realizacijo deviznega prometa na kontokorentnih računih štirih 
dolgoročnih proizvodnih kooperacij s ČSSR. Od tega jih ima največ Iskra in sicer tri 
na področju TV sprejemnikov, sesalnikov za prah in avtoelektrike. V začetku pri
hodnjega leta bodo stekle dobave po multilateralni kooperaciji Iskra, Kranj — 
Naradi, Praga - Perles, Pieterlen (proizvodnja avtoelektričnega orodja),' ki je še v 
stopnji registracije. Prav tako je še z naslednjimi kooperacijskimi pogodbami: Iskra 
Kranj/Iskra Commerce, Ljubljana - Zavt, Praga/KOVO, Praga (proizvodnja in 
prodaja naprav električnih merilnih sistemov, Iskra, Otoče - Metra, Blansko (proiz
vodnja merilnih naprav), Iskra, Reteče — Prago—Union, Praga (proizvodnja gospo
dinjskih aparatov).

..Prva poteza obrtništva'' je naslov članka v beograjskih Večefnjih novostih. V 
njem pravi, da združenja zasebnih obrtnikov Slovenije pripravljajo akcijski program, 
s katerim želijo večje sodelovanje z združenim delom v republiki, da bi tako skupno 
našli obojestranske interese in doprinesli k ekonomski stabilizaciji gospodarstva in k 
varčevanju z devizami.

V članku je tudi naslednji odstavek: ,,Zasebno in družbeno delo na Slovenskem 
dobro sodeluje. Posamezne organizacije združenega dela, kot so npr. Iskra iz Kranju 
in Tomos iz Kopra imajo tudi po 400 do 500 zasebnih kooperantov. Okrog 10 % 
vseh zasebnih obrtnikov na Slovenskem je v kooperacijskih stikih z združenim 
delom."

Predsednik CK ZKS France Popit je obiskal s člani delovne skupine CK ZKS 
velenjsko občino. Delo objavlja tudi dele govora predsednika Franceta Popita, med 
njimi na koncu tale odstavek: ..France Popit je spregovoril tudi o načrtovanem 
razvoju računalništva v Sloveniji in podprl stališče republiškega izvršnega Sveta, ki 
trdi, da je na tako majhnem prostoru kot je Slovenija, nevzdržno razvijati tri raču
nalniške sisteme. Zato bi lahko najpannetneje, če se ne bodo potencialni izdelovalci 
sporazumeli med seboj, da nihče izmed njih (Iskra, Gorenje, Elektrotehna) ne dobi 
družbenih sredstev in kreditov za svoje načrte."

Nova naselbina Aerodrom v Skopju bo do konca leta obogatena z 800 novimi 
stanovanji. Sedaj so zgradili novo transformatorsko postajo in napeljali električni 
tok. Vsa dela so izvršili domači proizvajalci. Skopska Nova Makedonija pri tem 
omenja, da je celotno relejno zaščito oskrbela Iskra.

Zbral in uredil Marjan Kralj

ZPS, Titovi zavodi Litostroj 
TOZD Izobnževalni center 
Oddelek za izobraževanje zaposlenih 
Ljubljana, Djakovičeva 53

V pomladanskem semestru 1981 organiziramo v sodelovanju z zavodom za 
intenzivne tečaje tujih jezikov 4-mesečne POPOLDANSKE TEČAJE

NEMŠKEGA IN ANGLEŠKEGA jezika
1. stopnja s poukom 2 x 4 ure tedensko, učnina 5.500.00
2. stopnja s poukom 2 x 3 ure tedensko, učnina 4.350joo
3. stopnja s poukom 2 x 3 ure tedensko, učnina 4.350^00
2. poslovni s poukom 2 x 2 uri tedensko, učnina 4.600]00

Prijave z vplačano akontacijo sprejemamo do 9. februarja 1981.
Priporočamo vam, da čimprej pošljete prijave zaradi lažje razvrstitve v posamez

no stopnjo tečaja, število slušateljev v posamezni stopnji je omejeno. Prijavite se 
takoj saj se vam lahko primeri, da bodo skupine že zasedene in za vas ne bomo 
mogli_najti več prostega mesta.

UČBENIK, dodatno učno gradivo in URNIK, vam bomo izročili 16. februarja 
1981, ko je pričetek pouka.

Ker je pravilna uvrstitev lizbira ustrezne stopnje) predpogoj za uspešnost vsega 
nadaljnjega izobraževanja, razvrščamo nove prijavljence s jx>močjo uvrstitvenih 
testov. (S tem je tudi vam olajšana odločitev izbire stopnje).

To ne velja za slušatelje, ki so se prijavili na začetno stopnjo.
PROSIMO, ČE OBVESTITE O TEČAJIH INTERESENTE V VAŠI DELOVNI 

ORGANIZACIJI.
Prav tako obveščamo vse zainteresirane, da redno mesečno organiziramo tečaje 

za usposabljanje voznikov viličarjev.
Vse prijavljene kandidate razvrščamo v zaporedne tečaje po prispelih prijavah. 
Podrobnejše informacije lahko dobite v Izobraževalnem centru Litostroj, Djako

vičeva 53, ali po telefonu 558-582, ali 556-021 int.: 474.

ZAHVALI
Ob boleči izgubi moje drage mame

MARJETE PETROVIČ
se iskreno zahvaljujem sodelavkam in so
delavcem vrtalnice TOZD Števci za izre
čeno sožalje in denarno pomoč

hčerka Kati Janžekovič z družino.

Ob izgubi dragega brata
JANEZA HVASTIJA

se iskreno zahvaljujem sodelavcem TOZD 
STIKALA — tehnična kontrola, za izrečena 
sožalja in denarno pomoč

Andrej Hvasti


